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ROZHOVOR S TOMÁŠEM LEŠNEREM A KARLEM ŠPLÍCHALEM
SLAVNOST SVĚCENÍ ZVONU VÁCLAV I PROJEKTY A VZHLED OBCE



2

Milí spoluobčané,

vítejte u čtení dalšího čísla zpravodaje Naše vesnice, které je tentokrát slavnostní. Máme za sebou velkou udá-
lost svěcení zvonu Václav pro naši kapli. Slavnost byla završením více než roční společné práce na přípravě 
zvonu a opravách kaple, které by nebyly možné bez Vaší pomoci a Vašich příspěvků ať už v rámci veřejné 
sbírky nebo podané pomocné ruky. Završením tohoto ročního snažení pak byla zasloužená slavnost.

Projektů velkých čeká naši obec mnoho. Mnohem finančně i pracovně náročnějších. Proč je tedy zrovna 
zvon a oprava kaple tak velká událost? Protože je to společná práce a cesta nás všech. Je to obnova a připome-
nutí si historie naší obce, pohnuté historie a osudů lidí, kteří zde žili a mnoho pro naši obec vykonali. Oprava 
kaple, odlití zvonu a závěrečná slanost byla cesta, na které spousta z nás přiložila ruku k dílu nebo přišla 
s námi slavit. Byla to cesta, která nám má připomenout, jak je důležité vzájemné soužití, a že obec nemůže 
fungovat bez přičinění každého z nás. Nejlépe to vystihl biskup Mons. Václav Malý při slavnostním svěcení 
zvonu slovy: „Víte, zvon když zní, tak zve všechny. Zvon nekádruje. A to je hluboká symbolika, že jsme volá-
ni všichni, že si zvon nevybírá jen ty dobré a ty ostatní nechá na holičkách. Ne, on zní pro všechny. A tak si 
můžeme přát, aby tato slavnost byla takovým novým vykročením k vytvoření opravdového lidského spole-
čenství plného ohleduplnosti a dobrých vztahů navzdory různosti v názorech, povoláních, schopnostech či 
společenského postavení.“

Ať nám náš zvon Václav tato slova připomíná. Ať nám každý den připomíná, že důležitější než cokoliv 
jiného jsou v naší obci dobré a přátelské vztahy. Pokud se nám podaří toto, pak vše ostatní už půjde snadno.

Veronika Kristová

fotografie na titulní straně:
Slavnost svěcení zvonu – průvod, Petr Jerie
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N O V É  P Ř Í R O D N Í 
P L O C H Y  

V   N A Š Í  O B C I
Dříve to byl lom v Husinci, pak místo k odkládání 
všeho, co se v obci našlo nebo zrovna nehodilo. 
Nádherný kus přírody ukrytý veřejnosti. Jedná se 
o místo bývalého lomu, který obec dlouhodobě 
využívala jako deponii doslova pro vše možné. 
Tyto prostory jsme v letošním roce vyklidili. Rádi 
bychom místo zrekultivovali a v  co nejbližších 
měsících zpřístupnili veřejnosti k  procházkám  
a odpočinku v přírodě. 

Veronika Kristová
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Usnesení č. 1/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec jme-
nuje v  rámci výběrového řízení 
na  stavební práce pod názvem „Ob-
nova místních komunikací v obci Hu-
sinec“, v souladu s § 42 odst. 1 zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek (dále jen zákon), pětičlennou 
komisi ve složení Tomáš Pfeifer, Marie 
Srbová, Jakub Strnad, Petr Mixa, Ka-
rel Novák a  dále náhradníka, kterým 
bude v případě potřeby jeden z dalších 
členů zastupitelstva obce Husinec. Za-
stupitelstvo obce Husinec tímto pově-
řuje jmenovanou komisi k  provádění 
úkonů podle Zákona. Jedná se pře-
devším o úkony spojené s otevíráním 
nabídek, posouzením a  hodnocením 
nabídek. Zastupitelstvo obce pověřu-
je starostku obce provedením výběru 
dodavatele dle doporučení a  závěrů 
hodnotící komise, dále provedením 
případného rozhodnutí o  vyloučení 
účastníka a o zrušení zadávacího říze-
ní v zákonem stanovených případech.

Zastupitelstvo obce pověřuje sta-
rostku obce, Bc.  Veroniku Kristovou, 
podpisem smlouvy s vybraným doda-
vatelem.

Usnesení č. 2/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je poskytnutí finančního daru obcím 
postižených tornádem v červnu 2021 
ve  výši 153 700  Kč. Tato finanční 
částka bude připsána na transparent-

ní účet jihomoravského kraje s číslem 
účtu: 123-3116420297/0100, který 
byl zřízen v  rámci sbírky na  pomoc 
obcím zničených tornádem v červnu 
2021.

Usnesení č. 3/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
rozpočtové opatření č.  3/2021, které 
tvoří Přílohu č. 1 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 4/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Smlouvu o smlouvě budoucí o služeb-
nostech inženýrských sítí na vybudo-
vání nové stoky splaškové kanalizace 
vedoucí přes pozemek parc. č. 320/14 
a  parc. č.  320/2 s  napojením do  stá-
vající gravitační kanalizace přes stá-
vající revizní šachtu na  pozemku 
parc. č. 320/2 a dále vodovod vedoucí 
přes pozemek parc. č.  320/7 a  parc. 
č. 313/130 v k. ú. Husinec u Řeže, mezi 
obcí Husinec, se sídlem U Radnice 64, 
250 68 Husinec,
IČ  00240231 zastoupenou starostkou 
obce, Bc.  Veronikou Kristovou, jako 
budoucí povinnou a  společností In-
duspon  s. r. o. se  sídlem Anny Leten-
ské  17, 120 00 Praha  2, IČ  03430871, 
zapsané v  obchodním rejstříku vede-
ném Městským soudem v Praze, oddíl 
C, vložka č. 231673 zastoupené panem 
Ing. Pavlem Hejskem, jako budoucím 
oprávněným. Smlouva tvoří  Přílohu 
č. 2 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 5/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Smlouvu o smlouvě budoucí o slu-
žebnostech inženýrských sítí (dále 
jen „Smlouva“) na vybudování vodo-
vodní přípojky vedoucí přes pozemek 
parc. č. 328/1 v k. ú. Husinec u Řeže 
mezi obcí Husinec, se sídlem U Rad-
nice 64, 250 68 Husinec, IČ 00240231 
zastoupenou starostkou obce, Bc. Ve-
ronikou Kristovou, jako budoucí 
povinnou a  XY, jako budoucí opráv-
něnou a  pověřuje starostku jejím 
podpisem za podmínky, že s budoucí 
oprávněnou bude zároveň podepsá-
na Smlouva o  spolupráci v  souladu 
s  Pravidly pro jednání s  investory, 
které byly schváleny zastupitelstvem 
obce Husinec usnesením č. 1/2/2019. 
Smlouva tvoří Přílohu č. 3 tohoto Zá-
pisu.

Usnesení č. 6/3/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schva-
luje Smlouvu o  smlouvě budoucí 
o  služebnostech inženýrských sítí 
na  vybudování vodovodní přípojky 
vedoucí přes pozemek parc. č.  328/1 
v k. ú. Husinec u Řeže mezi obcí Hu-
sinec, se sídlem U Radnice 64, 250 68 
Husinec, IČ  00240231 zastoupenou 
starostkou obce, Bc. Veronikou Kris-
tovou, jako budoucí povinnou a  XY, 
jako budoucím oprávněným. Smlou-
va tvoří Přílohu č. 4 tohoto Zápisu.
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Voda
Obzvláště ta dešťová nám dělá v obci velké 
starosti v době přívalových dešťů. Nejprve 
proběhlo odvodnění cesty nad Husincem, 
bude pokračovat ulice Vltavská. Zabývá-
me se i dalšími svahy v naší obci.

Zeleň
Letošní rok je pro růst zeleně opravdu pří-
hodný. Technická četa seká všemi stroji, 
trávy je však ohromné množství. Na pod-
zim proběhne druhé kolo výsadby stromů 
v  okolí fotbalového hřiště. Budeme rádi 
za  pomocnou ruku při výsadbě. Prosím 
všechny, kterým zeleň přerůstá na pozem-
ky veřejné, aby ji pravidelně upravovali. 

Bezpečnost
Je tu nový školní rok a stále někteří rodiče, 
kteří přiváží své děti ke škole auty, vážně 
ohrožují bezpečnost na ulici Hlavní. Při-
pomínám, že každý by měl u bezpečnosti 
začít u sebe. Proto se prosím každý zamy-
slete, zda je vaše chování u školy ohledupl-
né a bezpečné a zda opravdu není možné 
použít parkoviště, přechod a udělat o pár 
kroků víc.

Opravy silnic
Získali jsme dotaci na opravu těch nejhor-
ších silnic v naší obci. Budeme se snažit, 
aby do konce letošního roku byly oprave-
ny a staly se tedy tiššími a bezpečnějšími.

Školní zahrada
Díky našemu sousedovi proběhly 
v době letních prázdnin terénní úpravy 
na  zahradě školy. Děkujeme Gustave 
Rejmone za  poctivý kus práce, kterou 
jsi naší škole věnoval.

Poděkování
Letos se obměnila skladba pracovníků 
technické čety. Děkujeme Františkovi 
K. Martinovi R. a Robertovi H. za je-
jich skvělou a obětavou práci pro naši 
obec a přejeme jim hodně zdraví a síly 
do dalších let.

Tomáš Pfeifer

Přichází podzim a s  ním topná sezó-
na. Venkovní teplota klesá a k udržení 
domácího pohodlí je tedy potřeba si 
zatopit. Existuje mnoho možností, jak 
doma zajistit teplotní komfort a jednou 
z  těchto možností jsou kotle na  tuhá 
paliva. Topení tuhými palivy má svá 
pravidla a  doporučení, která mohou 
výrazně snížit emisi škodlivých látek 
způsobených špatným spalováním tu-
hých paliv a  zároveň pomohou snížit 
spotřebu paliva, sníží míru znečištění 
kotle a  komína, a  tím i  prodlouží je-
jich životnost. Mezi taková doporuče-
ní patří například striktní používání 
paliva předepsaného výrobcem kotle 
(druh paliva, třídění, výhřevnost aj.) 
nebo doporučení obsažená v Desateru 
správného topiče od Smokemana:

• Nebuď lhostejný k sobě ani k okolí, zají-
mej se o to, co jde z Tvého komína.
• Suš dřevo minimálně jeden až dva roky – 
více se ohřeješ a bude z toho méně kouře.
• Nespaluj odpadky (plasty, guma, dře-
votříska apod.).
• Nastav regulační klapky tak, aby vzduch 
mohl k palivu, oheň nedus.
• Přikládej častěji menší dávku paliva než 
jednu velkou dávku za dlouhý čas (nepla-
tí pro automaty a zplynovací kotle).
• Pravidelně čisti kotel a komín.
• Dle svých možností používej moderní 
kotel či kamna.
• Udržuj teplotu spalin za  kotlem mezi 
150 až 250 °C.
• Nevyhazuj teplo oknem, nepřetápěj 
a top jen tam, kde potřebuješ.
• Top tak, jak chceš, aby topil Tvůj soused.

Například  ročním sesycháním dřeva 
pod střechou lze snížit obsah vody 
ve  dřevě z  50  % u  čerstvého dřeva 
na 20 % a  tím zvýšit jeho výhřevnost 
o  75  % (topte-drevem.cz). Další zají-
mavou informací je, že pokud kotel 
„neběží“ na  svůj maximální výkon, 
spalování neprobíhá optimálně a  do-
chází k  vyššímu uvolňování emisí 
pevných částic i  benzo(a)pyrenu (ar-
nika.org). Problém nedokonalého 
spalování částečně řeší zákaz provo-
zu kotlů 1.  a 2.  emisní třídy platný 
od  1.  9.  2022. Nové kotle (3. a vyšší 
emisní třídy) umožňují kvalitnější 
spalování než kotle starší a to i na jiný 
než maximální výkon.

Adam Pešek a Michal Horák
komise ŽP

Z P R Á V Y  Z   O B E C N Í H O  Ú Ř A D U
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Opravy komunikací 
V prosinci 2020 jsme v rámci progra-
mu Podpora regionů 2019+ na  rok 
2021 Ministerstva pro místní rozvoj 
podávali žádost o  dotaci na  obno-
vu místních komunikací v  naší obci. 
V  tomto programu je možné komu-
nikace pouze opravovat, ne  budovat 
nové. Bylo proto vybráno několik 
ulic, které podmínky MMR splňova-

ly. Naše žádost o dotaci uspěla a v létě 
na  mimořádném zasedání zastupitel-
stva jsme tak mohli schvalovat komisi 
pro otevírání obálek v  rámci výběro-
vého řízení na  zhotovitele oprav. Za-
kázku získala společnost Strabag  a. s. 
Opravy budou zahájeny ještě letos. 
Část komunikací bude opravena v lis-
topadu tohoto roku, zbytek na jaře 
roku 2022. 

Přístavba ZŠ a MŠ
Máme hotovou projektovou dokumen-
taci na přístavbu ZŠ Husinec-Řež, která 
rozšiřuje kapacity naší školy o tři kme-
nové třídy a  jeden kabinet. Zakázku 
na  zpracování projektové dokumenta-
ce získala firma ATELIER RENO s. r. o., 
která zpracovala projektovou doku-
mentaci v  souladu s  architektonickou 
studií Ing. arch.  Pavla Geiera. Nyní 

P R O J E K T Y  A  V Z H L E D  O B C E

Naše obec se tento rok rozhodla inici-
ovat “developerský projekt”, u něhož se 
není třeba starat o  náhradní výsadbu, 
místa k  parkování ani místa ve  škol-
kách a škole. Kdo se k nám stěhuje? Ji-
řičky! Dovolte nám naše nové sousedy 
představit. Jiřička není vlaštovka, i když 
patří do čeledi vlaštovkovitých. Jiřička 
obecná je malý pták, dorůstá přibližně 
13 cm, v rozpětí křídel měří 26–29 cm 
a  její hmotnost se pohybuje kolem 
18,3  g. Nejsnadněji ji poznáme po-
dle ocasu – zatímco vlaštovka má ocas 
dlouhý, vykrojený do vidlice, jiřička má 
ocas krátký a bílé hrdlo. Další rozdíl je 
ve způsobu hnízdění – jiřičky si nejčas-
těji staví hnízda vně domu, pod římsou 
oken, vlaštovky hnízdí v  “interiérech”, 
jako jsou průjezdy, stáje apod.

Na zateplených fasádách ošetře-
ných novými technologiemi bohužel 
hnízda jiřičkám často nedrží. Dalším 
jevem, který hnízdění doprovází, je 
znečištění okolí hnízd blátem, ze kte-
rého jsou hnízda stavěna. Z  těchto 

důvodů se naše obec připojila k jiným 
obcím v  jejich iniciativě jiřičkám při 
hnízdění pomoci a  zároveň omezit 

případné znečištění okolí, a to pomocí 
umělých hnízd.

Ve spolupráci s  panem Abbrentem, 
který je hlavním iniciátorem celého 

projektu, a  s  naší komisí pro životní 
prostředí (Adam Pešek, Michal Horák, 
Martin Zadražil) bychom rádi pomohli 
s instalací těchto umělých hnízd a pora-
dili v případě, že s  instalací váháte. Při 
výběru místa pro hnízda je třeba myslet 
na  to, že jsou jiřičky věrné svým hníz-
dům po generace a rádi se vrací na mís-
to, kde se narodili. Hnízda jsou v pod-
statě bezúdržbová, jiřičky se před dalším 
zahnízděním sami postarají o jejich vy-
čištění.

V neposlední řadě je záměrné odstra-
ňování hnízd jiřiček a vlaštovek od roku 
2004 zakázáno zákonem a  za  tuto čin-
nost hrozí pokuta v nemalé výši.

Letos už v  novém asi zahnízdit ne-
stihnou, chtěli bychom však ukázat, že 
existuje cesta, jak s  našimi užitečnými 
ptačími sousedy žít v  míru. Třeba se 
přidáte i Vy. Obec nabízí v případě zá-
jmu pomoc s instalací v jakékoliv výšce 
a místě.

Adam Pešek a Michal Horák
komise ŽP
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máme podanou žádost o  stavební po-
volení a  rádi bychom žádali o  dotace 
na realizaci.

Tělocvična
Často se ptáte, jak je to s naší tělocvič-
nou. Projektová dokumentace na tělo-
cvičnu je hotová. Realizace je podmí-
něna změnou územního plánu.

Stezka jaderným údolím
Ve spolupráci s ÚJV Řež, a. s. intenziv-
ně pracujeme na  projektu zpřístupně-
ní lesa v  areálu ÚJV v  rámci „Stezky 
jaderným údolím“. Otevřením tohoto 
nového území dojde k  zpřístupnění 

téměř 27  000  m2 přírodní plochy ve-
řejnosti. Bude se jednat o  vycházkový 
okruh, který bude součástí zeleného 
okruhu kolem celé obce.

Drobné projekty
• Rekultivace svahů ve škole
O letních prázdninách jsme se pustili 
do  oprav svahu na  školní zahradě tak, 
aby mohl být využíván dětmi i pedago-
gy. Zároveň došlo k  rekultivaci svahu 
v  areálu školy, kde byly začátkem roku 
vykáceny havarijní akáty, nebo ty, které 
ohrožovaly elektrické vedení kolem bu-
dovy školy. V létě svah upravila zahrad-
nická firma a svah byl nově osázen.

• Výsadba v obci
Ve spolupráci s  Hankou Jirešovou, 
ZahaDesign a  zahradnictvím Flos se 
snažíme osazovat a  rekultivovat mís-
ta jako jsou plochy podél cest a veřej-
ná prostranství. Vedle výsadby v  ulici 
Na  Hlinkách, podél hlavní silnice, 
na  Červené skále atd., bychom rádi 
v  obci dále chtěli rekultivovat místa, 
která slouží k procházkám a odpočin-
ku. V  plánu máme opravu míst k  po-
sezení v Husinci, rekultivaci a výměnu 
oplocení kolem pomníku v  husinecké 
serpentině, plánujeme výsadbu ovocné 
aleje ve směru do Močidel apod.

Veronika Kristová a Petr Mixa
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Výstavba Nad Údolím 
Začátkem léta 2021 zahájila firma In-
duspon – servisní společnost,  s. r. o. sta-
vební práce související s  plánovanou 
výstavbou na  pozemcích v  lokalitě Nad 
Údolím. Dle informací investora by měly 
být do Vánoc tohoto roku hotovy veškeré 
hrubé stavby. Konkrétně se jedná o  vý-
stavbu 3 bytových domů (o 7 až 8 byto-
vých jednotkách) a 6 řadových domů.

Věříme, že výstavba v  co nejmenší 
míře naruší život v dané lokalitě.

Projekt Slunečná
Začátkem roku 2021 došlo ke změně ma-
jitele stavební parcely v  lokalitě Sluneč-
ná. Nově je vlastníkem společnost H2O 
Group, a. s., která dle informací zástupců 
této společnosti nemá v  úmyslu převzít 
projekt „Na  Meandru“ od  společnosti 
Slunce Invest, s. r. o.

Dle aktuálních informací plánuje spo-
lečnost H2O Group umístit do  lokality 
15 rodinných domů dle platné parcelace 
a  oproti předchozímu projektu opouští 
myšlenku domů s tepelnými čerpadly. To 
znamená, že by neměly být realizovány 
vrty, jak bylo původně plánováno.

V současné době čekáme na  první 
předložení návrhu zastavovací studie. 
Obec bude požadovat dodržení stejných 
podmínek jako s prvním majitelem včet-
ně úhradu příspěvku stavebníka v souladu 
s pravidly obce pro jednání se stavebníky.

Hotel Vltava
Dle informací  majitele bývalého hotelu 
Vltava opouští investor od  původního 
záměru Alzheimer-centra. Důvodem je 
velmi nepříznivá situace způsobená co-
vidovou pandemií. Jednáme s majitelem 
o možnostech rekultivace objektu.

Polepšovna ducha 
Na zasedání zastupitelstva obce Husinec 
dne 30. 11. 2020 byla schválena smlouva 
o  spolupráci mezi obci Husinec a  spo-
lečností Albion Invest,  s. r. o. Součástí 
smlouvy je vedle základních parametrů 
plánované výstavby sjednán příspěvek 
stavebníka na  občanskou vybavenost, 
a dále je s majiteli dohodnuto vymezení 
třímetrového pásu v  severní části dané 
lokality, který bude následně převeden 
na obec v souladu se záměrem realizace 
zeleného vycházkového okruhu kolem 
obce. Majitelé zamýšlí v lokalitě realizo-
vat výstavbu celkem 11 solitérních rodin-
ných domů o jedné bytové jednotce. Dle 
prohlášení vlastníka má výstavba probí-
hat v několika fázích, přičemž v prvních 
fázích by měl zůstat zachován rovněž 
provoz Polepšovny ducha.

Veronika Kristová

D E V E L O P E R S K É  A  S T A V E B N Í  P R O J E K T Y 
V   O B C I   –  A K T U Á L N Í  I N F O R M A C E
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Řazení průvodu
Je něco po deváté hodině. Před obecním 
úřadem se začínají shromažďovat lidé. 
Dle stejnokrojů lze snadno rozpoznat 
místní hasiče, myslivce, členy turistické-
ho oddílu TOM Řež, členy sportovního 
klubu KUBB Husinec, členy Spolku přá-
tel školy s dětmi s modrými a červenými 
balónky. Slavnostní policejní uniformu 
má rovněž čestný host Pavlína Nebes-
ká, která je praneteří tehdejšího starosty 
Václava Nebeského, který se 
po  skončení druhé světové 
války zasloužil o vznik kaple 
Sv. Václava v Řeži.

Na prostranství před 
obecním úřadem je vysta-
ven novotou zářící a  kvě-
tinami ozdobený zvon, 
jehož patronem je svatý 
Václav. Tento zvon, vážící 
přes 30 kg, laděný na tón c3, 
vytvořil kampanolog Petr 
Rudolf Manoušek ve  zvo-
nařské dílně v  holandském 
Astenu. Všichni přítomní 
mají možnost si zvon napo-
sledy pořádně prohlédnout 
zblízka.

Průvod obcí
A konečně zaznívá slav-
nostní pochodová hudba 
a  hasiči z  Husince-Řeže se 
mohou ujmout čestného 
úkolu: nesení zvonu, k  če-
muž je zapotřebí čtyř sil-

ných mužů. Průvod je zahájen a dává se 
do  pohybu  – v  čele jdou děti a  mládež 
s  vlajkou obce Husinec společně s  paní 
starostkou, následují hasiči se zvonem, 
myslivci, za nimi ostatní spolky a hojný 
počet lidí všech generací, nejen místních, 
ale i přespolních. Průvod uzavírají mini-
stranti, náš pan farář Kamil Vrzal, kle-
canský páter Pavel Kuneš a vzácný host 
biskup Mons. Václav Malý, který bude 
celebrovat slavnostní bohoslužbu.

Slavnostní bohoslužba
Ačkoliv minula teprve desátá hodina, 
začíná být velice horko. Takové babí léto 
jsme si mohli jen přát, zvláště proto, že 
je mše konaná pod širým nebem, před 
branou kaple v uličce poblíž řeky Vltavy. 
Kaple v Řeži je malá a  takové množství 
lidí by nepojala.

Zvon je umístěn na pódium před ol-
tář a paní starostka vítá všechny příchozí. 
Poté předává slovo Danielovi Münichovi, 

který nastiňuje pohnutou 
historii řežské kapličky: 
„Kapličku nechal postavit 
továrník Gustav Korbel 
jako díkůvzdání za konec 
války. On sám málem ne-
přežil obsazení Sudet, kdy 
musel s  rodinou opustit 
Teplice a  továrnu na  čo-
koládu, aby našel nový 
domov zde v Řeži. Smut-
nější osud potkal Václa-
va Nebeského, bývalého 
starostu naší obce, který 
se zasloužil nejen o vznik 
školy, ale i o mnoho dal-
ších věcí, které zde v obci 
máme do  dnešních dnů. 
Václav Nebeský nepřežil 
válku, byl usoužen a  ze-
mřel v  koncentračním 
táboře. Jeho skon zachytil 
jeho spoluvězeň a  kama-
rád František Čtverák, 
kněz a vikář. Zde je jeho 
vzpomínka na  Václava 

S L A V N O S T  S V Ě C E N Í  Z V O N U  V Á C L A V
Jak často se mění v obci či městě zvon? Je to záležitost, která se děje jednou za život či za mnoho generací. Je to událost zcela jedi-
nečná. Kaple sv. Václava v naší obci Husinec-Řež, která má velmi silnou a pohnutou historii, byla mnoho let bez funkčního zvonu.  
Zavěšení zvonu nového má symbolizovat mír a jednotu.
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Nebeského přímo z kroniky: „Tak jsme se 
rozloučili. Zemřel jsi, Václave. Nesplnilo 
se tvoje přání, abys jednou v zemi, kterou 
jsi miloval, pracoval, na  svých kolenou 
vnoučátka pohoupal, a  vyprávěl jim, co 
jsi prožil. Světil jsem v tvé Řeži kapličku 
a  dal věřícím kalich, který mi věnovali 
přátelé po mém návratu. Ty jsi vypil ka-
lich utrpení až do dna. Ale z tohoto kali-
chu ku tvé úctě a na památku našeho přá-
telství nechť se šíří požehnání pro ty, jimž 
jsi starostoval, aby ani oni nezapomněli, 
že jsi padl jako dub v bouři, ty, bojovník 
za  nové jaro, aby nezapomněli na  tebe, 
mrtvého vítěze.” František Čtverák Vác-
lavu Nebeskému před smrtí slíbil, že mu 
po  návratu v  řežské kapličce oddá dvě 
dcery. Stihl však jen v září 1946 vysvětit 
novou kapličku. Poté byl komunistickým 
režimem vězněn, mučen a  záhy zemřel 
s podlomeným zdravím.“ Pak pokračuje 
slavnostní bohoslužba a po evangeliu se 
slova ujímá biskup Václav Malý: „Víte, 
zvon když zní, tak zve všechny. Zvon ne-
kádruje. A  to je hluboká symbolika, že 
jsme voláni všichni, že si zvon nevybírá 
jen ty dobré a ty ostatní nechá na holič-
kách. Ne, on zní pro všechny. A tak si mů-
žeme přát, aby tato slavnost byla takovým 
novým vykročením k  vytvoření oprav-
dového lidského společenství plného 

ohleduplnosti a  dobrý vztahů navzdory 
různosti v názorech, povoláních, schop-
nostech či společenského postavení.“ 
Dále biskup zdůrazňuje, že samotný akt 
pozdvižení zvonu symbolizuje, abychom 
také dovedli ve svém životě pozdvihnout 
svůj zrak. Ne však snít a utápět se ve hvěz-
dách, ale abychom se dovedli podívat 
na svůj život z nadhledu a uvědomili si, že 
mnohé, co se nám daří, je velikým božím 
darem: „Nemůžeme ovlivnit čas, který je 
nám dán. Nikdo z nás neví, jakého věku 
se dožijeme a jakým způsobem opustíme 
toto pozemské putování. Ale můžeme 
si uvědomit, že žijeme z  daru, protože 
je nám dán čas. Proto má být zvon zna-
mením, abychom dovedli pohlédnout 
na všednost, být vděčni a poděkovat.“

Nakonec pan biskup hovoří o  časo-
vé funkci zvonu, že nemůže znít pořád, 
jinak by zevšedněl. Zvon má znít při 
různých příležitostech: „V  podstatě ur-
čuje rytmus času. Jak říká kniha Kazatel 
z Písma Svatého: je čas pracovat – je čas 
odpočívat, je čas meditovat, přemýšlet – 
je čas odpočívat. A  právě na  tento ryt-
mus by nás měl zvon upozorňovat, že se 
z nás nemají stát workoholici, ale že jsme 
tady především proto, abychom vytvá-

řeli a  prohlubovali dobré vztahy nejen 
vůči svým nejbližším ale vůči těm, které 
potkáme ve svém životě. Kéž vám všem, 
kdo tady máte domov, toto stále připo-
míná kaple a za chvíli požehnaný zvon.“

Žehnání zvonu
Po vyznání víry přestoupí biskup k  no-
vému zvonu a  pokračuje žehnací mod-
litbou. Nový zvon je pokropen svěcenou 
vodou a okouřen kadidlem. Biskup zaha-
juje přímluvu: „Sestry a bratři, hlas no-
vého zvonu nás dnes shromažďuje k této 
slavnosti. Spojme se ve společných pros-
bách, ať v našich srdcích vládne Kristův 
pokoj a mír.“ Poté třikrát poklepe na tělo 
zvonu. Přicházejí osobnosti, které mají 
čestnou funkci také pronést příslušnou 
přímluvu odpovídající jejich povolání či 
vztahu ke  kapli a  poté třikrát poklepat 
kladívkem na zvon. Jsou to: praneteř sta-
rosty Václava Nebeského Pavlína Nebes-
ká, páter Pavel Kuneš, starostka Veronika 
Kristová, varhaník Josef Kubera, farnice 
Jiřina Švamberková, iniciátorky pořízení 
zvonu Ivana Pínová a Veronika Matouš-
ková, myslivec Václav Holý, páter Kamil 
Vrzal. Jako poslední poklepe na  zvon 
zvonař Petr Rudolf Manoušek.
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Bohoslužbu krásně doplňoval pěvecký 
sbor a hudební doprovodem kláves, ky-
tary, violoncella, trubky a fléten. Na závěr 
zazněl svatováclavský chorál.

Instalace zvonu
K  instalaci zvonu je zapotřebí dostatek 
času, a tak po skončení bohoslužby jsou 
všichni zváni k občerstvení u prostřených 
stolů, které lákaly účastníky na  chlebíč-
ky, jednohubky, koláčky, smažené řízky 
a  jiné lahůdky. Pro žíznivé se podávala 
voda, džus, káva, čaj či vychlazené víno.

Pro nejmenší účastníky jsou připrave-
ny tematické dílničky, kde si děti mohou 
ozdobit polevou perníček ve tvaru zvonu. 
A pro tvořivé tu je barvení keramických 
zvonečků, omalovánky anebo výroba 
zvonku z malého květináče. 

Mezitím pan zvonař za pomoci dvou 
dobrovolníků, Petra Mixy a Davida Gro-
šupa, šplhá do úzké zvoničky a společně 
chystají vše potřebné pro zavěšení zvonu.

Rozeznění zvonu Václav
A konečně, v  půl druhé odpolední, na-
stal slavnostní okamžik, kdy se v  Řeži 
po  mnoha letech rozezněl a  doslova 
rozletěl do okolí zvučný plný tón nové-
ho zvonu. Všichni mají radost, že se vše 

zdárně povedlo. Ode dneška bude zvuk 
zvonu neodmyslitelně patřit k  chodu 
obce.

Beseda s panem biskupem
Na programu je beseda s panem bisku-
pem, ale záhy přihnané mraky se mění 
v  prudkou dešťovou přeháňku. Ale ani 
tato změna počasí nekazí dobrou atmo-
sféru, pan biskup se usmívá a pokračuje 
se dále. Během besedy zaznělo mnoho 
zajímavých otázek a  ještě zajímavějších 
odpovědí, tady jsou některé z nich:
• Jak vypadá takový obyčejný den pana 
biskupa?
Obyčejný den je velmi všední. Začínáme 
ve čtvrt na osm bohoslužbou v kapli Ar-
cibiskupského paláce, kde se jako hlavní 
celebranti střídáme s panem kardinálem 
Dukou a s  panem generálním vikářem 
panem Wasserbauerem. Potom je kance-
lář, což je to nejnudnější, co člověk může 
zažít, přicházejí návštěvy, vyřizují se růz-
né záležitosti, což trvá až do odpoledních 
hodin. Někdy je člověk někam pozván 
na nějaké setkání. Pokud je volno, tak se 
rád věnuji četbě a chvíli ticha. Den kon-
čím večerní modlitbou. Člověk je často 
zvaný na různé akce. Proto pečlivě volím, 
na které setkání jít. Rád chodím na různé 

humanitární a podpůrné aktivity. Nerad 
chodím na rauty a na akce, kde jsou no-
vináři a kde se vyskytují snobové.
• Jak by vypadaly Vaše 2 dny, kdy byste 
měl absolutní volno?
Samozřejmě já rád čtu denně Bibli, a to 
nejen proto, že bych se připravoval pra-
covně na biblická čtení. A takový ideál-
ní víkend? Navštívit koncert, navštívit 
pěkné divadlo, navštívit pěknou výstavu, 
a pěkně se vychrápat. (smích)
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• Dovedl byste říci, kolik se ročně rozez-
ní nových zvonů, případně kolik jste jich 
světil Vy?
Já nemohu přesně říci, kolik se jich 
v  diecézi vysvětí. Spolu s  kardinálem 
jsme tam čtyři biskupové světící a já ne-
sleduji jejich program. Já sám jsem cel-
kem žehnal asi pět zvonů. Je však pro mě 
zajímavé, že kdykoliv se světí zvon, tak to 
přitáhne lidi, kteří nejsou s církví ve sty-
ku, že je to něco tak fascinujícího. A to se 
potvrdilo třeba i dnes, a já to velmi vítám, 
protože to je pro mě možnost nějakým 
způsobem komunikovat i s  lidmi, kteří 
mají určitý odstup, kteří hledají.
• Na Vašem facebookovém účtu máte 
motto „Pokora a pravda“. Proč?
Víte, jde především o  pravdu vůči sobě 
samému, nic si nenalhávat. Člověk se ně-
kdy vidí v  jiném světle, a chce být vidět 
v  jiném světle, než je. Proto je důležité 
být si vědom svých nedostatků, žít v rea-
litě a přijmout ji, tak jak je. Což je někdy 
nepříjemné.
• Pane biskupe, vy jste velký fanoušek di-
vadla a v pátek v rozhlase od Vás může 
člověk o divadle ledacos slyšet. Chodíte 
do divadla Járy Cimrmana?
Já jsem viděl většinu představení, je to 
inteligentní zábava, která předpokládá 
u diváka určitý rozhled a znalosti našich 
dějin a  kultury. Jsou tam jisté narážky, 
které ne vždy obecenstvo pochopí. A mě 
tedy velmi překvapuje, že toto divadlo 
oslovuje nejen mojí generaci, která je už 
poněkud odcházející, a tu střední, ale že 
to docela přitahuje i  mladou generaci. 
Akorát to nelze chápat jen jako nějakou 
tu legraci, ale jsou tam i  určité vážné 
podtóny. Jsem rád, že toto divadlo exis-
tuje, do divadla a na kulturu chodím rád 
obecně a  chápu to tak, že se setkávám 
s Bohem jiným způsobem.

• Pane biskupe, velmi brzy budou volby 
do  parlamentu. Nedovolím se zeptat, 
koho byste doporučil, ale požádám Vás, 
jestli bys byl tak laskav a  dal nám po-
vzbuzení do nadcházejících voleb.
Prosím Vás, já tedy nechci dělat nějakou 
politickou propagaci a  říkat, koho bys-
te měli volit. Je však důležité posuzovat 
a  sledovat i  během volebního období 
nebo mezidobí jednotlivé činitele, jak 
dodržují volební sliby a  jak se chovají. 
Pro mě je důležité volit toho, kdo dovede 
mluvit i nepopulárně, například kdo ne-
slibuje, že to bude lepší ekonomicky, kdo 
je ochoten říci: Ano, teď musíme vydržet 
po té pandemii, že to bude těžší a bude 
dráže. A  také si vážím lidí, kteří jsou 
ochotni i v politice přiznat své chyby. To 
se totiž moc nenosí, a pro mne je to ur-
čité měřítko. Teď je krize v Afghánistánu 
a s tím spojené přistěhovalectví, a mnozí 
toho využijí a budou říkat: na  to pozor. 
Také je mnoho lidí, kteří říkají, že Evrop-
ská unie je pro nás spíše poutem. Prosím 
Vás, važte si toho, že jsme v unii, že mů-
žeme v rámci EU cestovat, kam chceme, 
a  jako celek nějakým způsobem konku-
rovat tlaku světových velmocí. Jistě, jsou 
tu určité restrikce, nic není dokonalé, ale 
je to jediná cesta pro budoucnost. Takže 

já budu volit toho, kdo si nic neidealizu-
je, ale je pro spolupráci s Evropskou unií. 
My pořád bereme prachy, nic neplatíme, 
a pořád máme nastavenou dlaň. O  tom 
se nepíše, pořád se jen kritizuje. Samo-
zřejmě problém imigrace je složitá věc, 
ale nemůžeme říci, že jsme ostrůvek sám 
pro sebe, je na  místě určitá solidarita. 
Tou solidaritou nemyslím úplně otevřené 
dveře, ale rozvážně.

Závěr
Posledním bodem programu je koncert 
flétnového kvarteta KVAFLE, které již 
těsně před rozezněním zvonu zahrálo 
slavnostní flétnovou fanfáru na  krásné 
dřevěné nástroje. Vzhledem k  povětr-
nostním podmínkám je koncert přesu-
nut do prostorů kapličky.

V kapli je po celou dobu konání akce 
vystaven starý zvon, nová kronika kaplič-
ky, do které je možné se podepsat, nebo 
zanechat vzkaz pro příští generace. Vedle 
ní je vystavena stará kronika, ve které je 
popsáno, jak se kaplička stavěla a jak na 
její výstavbu byla uspořádána sbírka  – 
podobně jako v současné době proběhla 
sbírka na  rekonstrukci kaple a na  nový 
zvon od  štědrých dárců, bez nichž by 
se dnešní slavnost nemohla realizovat. 
Proto velké poděkování patří všem, kteří 
přispěli finančně, prací, modlitbou, orga-
nizací či jinou pomocí.

Děkujeme Mons. Václavu Malému, 
že nás poctil svou návštěvou, požehnal 
nový zvon a věnoval svůj vzácný čas ob-
čanům na  společné besedě. Děkujeme 
farnosti Odolena voda a  obci Husinec 
za  pomoc při organizaci a  záštitu celé 
slavnosti. Děkujeme všem, kteří jste při-
šli, z blízka i daleka, a byli součástí této 
velké události.

Markéta Skřípalová
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… říkala jsem si plná pochybností, když 
mě manžel Petr přemlouval, že navrhnout 
v  rámci participativního rozpočtu nový 
zvon do kapličky je dobrý nápad. A že má 
velkou šanci na  úspěch. Protože v  prv-
ním roce participativního rozpočtu urči-
tě bude málo návrhů a málo hlasujících. 
Takže když přesvědčím k hlasování pravi-
delné návštěvníky kapličky, hlasy budou 
stačit a zvon je tutovka.

Bylo to jinak. O  participativní rozpo-
čet byl v obci zájem značný a nadějných 
návrhů několik. V  hlasování se návrh 
na  nový zvon umístil na  druhém místě. 
Potěšilo mě, že lidé svůj hlas zvonu dali. 
Vítězný návrh na  stromovou alej mi byl 
také sympatický a říkala jsem si, „tak třeba 
příště“. Ale jak už to bývá, cesty jsou klika-
té. Původně vítězný návrh se ukázal jako 
nerealizovatelný a pořízení nového zvonu 

se najednou zdálo alespoň trochu možné. 
Věci se daly do  pohybu a  mimo výroby 
nového zvonu přišla na řadu i rekonstruk-
ce kapličky.

Velice jsem se na slavnost svěcení zvo-
nu těšila a  musím říct, že výsledek na-
prosto předčil všechny moje představy. 
Průvod, bohoslužba a svěcení zvonu byly 
důstojným uvítáním našeho nového zvo-

nu Václava. Slavnostní neděle se vydařila 
i díky počasí a perfektní organizaci. Celý 
den jsem si užívala sváteční atmosféru 
a byla zvědavá na první rozeznění zvonu.

Zvuk nového zvonu je krásný a  je to 
pro mě důkaz, že občas i přes pochybnosti 
má smysl zkusit něco „nereálného“, „na-
ivního“, „moc složitého“. Prostě to aspoň 
zkusit. To mi bude zvon připomínat.

Návrh projektu na nový zvon do par-
ticipativního rozpočtu byl jen jeden 
opravdu miniaturní střípek ze skládačky. 
K němu dali jiní spoustu dalších střípků 
dohromady, a výsledek stojí za to. Děkuji 
všem, kdo jakýmkoliv způsobem přispěli 
k  realizaci projektu nového zvonu a  re-
konstrukci kapličky. Moc si toho cením 
a hlavně – bez toho by byl nějaký samotný 
návrh úplně k ničemu.

Veronika Matoušková

Dává se na vědomí, že jsme po prázdni-
nové pauze obnovili schůzky řežského 
herního klubu, a to v tradičních termí-
nech  – od  15.00 každou první sobotu 
v měsíci. Čili 2. října se potkáme zase.

Vítáni jsou nejen zkušení hráči, ale 
i ti, kdo rozmanitý a zajímavý svět mo-
derních deskových her ještě neznají 
a rádi by do něj nahlédli. Zasvětíme vás 
do  kterékoli hry, jež vás na  místě zau-
jme.

Tentokrát dám tento tip na vyzkouše-
ní: titul Eufrat a Tigris, který se už stal 
“klasikou“ a  25  let od  vydání se pořád 
právem drží v první stovce celosvětově 

nejoblíbenějších moderních her. Partie 
se odvíjí na mapě starověké Mezopotá-
mie. Hráči představující vládce čtyř dy-
nastií zápolí o to, kdo vybuduje nejskvě-
lejší říši. Ta se musí rozvíjet ve  všech 

důležitých oblastech. Nelze podcenit 
stavbu sídel, zemědělství, obchod ani 
státní správu. Nejrozvinutější městské 
státy možná vztyčí monumenty, které 
vejdou do  dějin jako divy starověkého 
světa a přiblíží vás k vítězství. Zní to slo-
žitě? Vidíte, a přitom jsou pravidla cel-
kem jednoduchá.

Scházíme se v knihovně na obecním 
úřadě, která je pro hraní jako stvořená. 
Týden po říjnové schůzce se tamtéž ko-
nají parlamentní volby. V těch už půjde 
do tuhého, tak ještě využijme možnosti 
si na politiku jen nezávazně hrát!

Jan Typlt

Z K U S I T  S E  T O  M Ů Ž E …

O B N O V I L I  J S M E  S C H Ů Z K Y 
H E R N Í H O  K L U B U
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Milí občané obce Husinec, v minu-
lých týdnech jsme po covidové pau-
ze opět otevřeli kontaktní místo pro 
seniory Tulipán v  Líbeznicích. Pro 
seniory z  blízkého i  vzdálenějšího 
okolí jsme k dispozici každé pondělí 
a čtvrtek od 9.00 do 12.00 a od 13.00 
do  16.30 na adrese Mělnická 275 
(vchod vedle České pošty). Senioři, 
především ti osaměle žijící, nepo-
třebují kolikrát ani tak řešit nějaký 
konkrétní problém, jako si jenom 
popovídat, takže kontaktní místo 
funguje i jako kavárnička. V příštím 
roce bychom nabídku služeb rádi 
rozšířili i o denní stacionář.

Stále více občanů vyhledává na-
bídku právní a  psychosociální po-
radny, jejichž služby financuje MAS 
Nad Prahou a  jsou pro klienty zce-
la zdarma. Náš tým rozšířila nová 
kolegyně se specializací na sociál-
ní služby, která bude mj. zajišťovat 
organizaci poraden. Na  letácích 
naleznete veškeré kontaktní údaje. 
Neváhejte se na nás obracet. Těšíme 
se na Vás.

Iva Cucová
ředitelka MAS Nad Prahou o. p. s.

M A S  N A D 
P R A H O U

I N F O R M U J E
Každý už dnes zná barvy kontejnerů 
na tříděný odpad, ale i  ti, kdo pravidelně 
třídí, se čas od  času setkají s  odpadem, 
o  kterém si nejsou jisti, do  které nádoby 
patří – takový odpad pak nezřídka končí 
v popelnici na směsný odpad. Informace, 
podle kterých se můžeme při třídění od-
padu řídit, lze nalézt přímo na barevných 
sběrných nádobách. Popisy na  nich jsou 
však často nečitelné, špinavé či seškrábané. 

Rádi bychom Vám pomohli případné 
dilema rozhodnout a  přiblížit možnosti 
třídění odpadu, které naše obec nabízí.

Jako první se podíváme na plasty, pa-
třící do  žlutého kontejneru, které jsou 
přítomné na všech stanovištích tříděného 
odpadu. V  nádobách na  komunální od-
pad tvoří plasty po organickém biologicky 

rozložitelném odpadu druhý největší po-
díl nevytříděných odpadů (dle INCIEN 
2018 se jedná o 8 %).

Do žlutého kontejneru tedy patří fó-
lie, sáčky, plastové tašky, PET láhve (se-
šlápnuté), polystyren, obaly od pracích, 
čistících a kosmetických přípravků, ke-
límky od jogurtů, obaly ze spotřebního 
zboží a další výrobky z plastů označené 
příslušnou značkou (a  i  odpady ozna-
čené číslem 7).

Do kontejneru nepatří znečiště-
né obaly (se zbytky potravin), obaly 
od  nebezpečných chemikálií, novodur 
či podlahové krytiny.

Důležitým poznatkem je, že nálepky 
na  jednotlivých kontejnerech se mo-
hou lišit podle technického vybavení 
třídících linek.

Co se s  odpadem dále děje? Na  dot-
řiďovací lince se vytřídí jednotlivé druhy 
plastů, které jsou dále lisovány do balíků 
a odvážejí se ke zpracování na recyklační 
linky, kde dochází k jejich vyčištění od ne-
čistot, mletí a drcení, mísení a posléze ta-
vení a výrobu plastových granulí. Granule 
se pak roztaví a  jsou použity k  dalšímu 
zpracování. Ty, které nelze dále zužitkovat 
jsou využity jako alternativní palivo, které 
se nejčastěji spaluje v cementárnách.

Adam Pešek a Michal Horák
komise ŽP

https://www.ekokom.cz/cz/ostatni/pro-
-verejnost/kratce-o-trideni-odpadu

https://jaktridit.cz/cz/trideni/jak-sprav-
ne-tridit---barevne-kontejnery/plast

T Ř Í D Ě N Í  O D P A D U
plast/papír/nápojové kartony/kovy/sklo/textil/

drobné elektrospotřebiče
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Naším cílem je v  dětech podporovat 
přátelství k  přírodě. Chceme, aby vi-
děly hodnotu a užitek v čistém a zdra-
vém životním prostředí naší země 
a  naší planety docela přirozeně, bez 
odměn a  trestů, na  základě svého 
vlastního vnitřního rozhodnutí.

Novou sezónu zahájila lesní školka 
opět v  plném počtu 16  přihlášených 
dětí. Z  některých jsou už předškolá-

ci, proto jsme se odborně proškolily 
v programu Maxík, který má pomoci 
právě jim v  bezproblémovém přestu-
pu na ZŠ. Náš tým dospěláků obohati-
la Zdenka Maříková, která nám bude 
asistovat.

Velkou novinkou v  našem zázemí 
je solární elektrárna, která zajišťu-
je osvětlení v  pošmourných dnech 
a zimních měsících. Tímto bych záro-

veň ráda poděkovala za  darování so-
lárních panelů Fakultě eletrotechnic-
ké ČVUT v Praze a za darování světel 
Zbyňku Kocurovi, Pavlu Kristovi  
a Pavlu Šarochovi.

Děkujeme zřizovateli, že umožňu-
je dětem trávit celoročně čas venku, 
v krásných prostorách LMŠ. Těším se, 
co nového zažijeme.

Magda Frýbortová

L M Š  S O V I Č K A  Z A H Á J I L A
2 .  Š K O L N Í  R O K

“Lidé mají se učiti, pokud nejvíce možno, ne nabývati rozumu z knih, nýbrž z nebe, země, dubů a buků, tj. znáti a zkoumati věci 
samy a ne pouze cizí pozorování a doklady o věcech“ (Jan Amos Komenský, Velká didaktika)
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Představujeme Vám sousedy pana 
Lešnera a pana Šplíchala, které spo-
juje stejné pracoviště a  stejná ulice. 
RNDr. Tomáš Lešner vystudoval v Praze 
Matematicko-fyzikální fakultu Univer-
zity Karlovy se zaměřením na  studium 
fyziky pevných látek. V Ústavu jaderné 
fyziky v  Řeži se zabýval nízkými tep-
lotami. Ing.  Karel Šplíchal vystudoval 
Vysokou školu chemicko-technologickou 
v  Praze. Převážnou část svého života 
pracoval v Ústavu jaderného výzkumu, 
kde se zabýval specifickými vlastnostmi 
materiálů jaderných elektráren. 

• Odkud pocházíte a jak jste se dostali 
do Řeže?
TL: Pocházím z  Teplic, v  Praze jsem 
studoval Matematicko-fyzikální fakul-
tu. Když jsem dokončil školu, tak jsem 
nastoupil tady do  ústavu a do  Řeže 
jsem dojížděl z Prahy, kde jsem bydlel 
v podnájmu.
KŠ: Já pocházím z  Moravských Budě-
jovic, potom jsem byl na Vsetíně a pak 
jsem se náhodou přes kamarády dostal 
sem do ústavu.
• Jak to v  Sakurové ulici vypadalo 
před započetím výstavby řadových 
domů a během ní?
TL: Jak to vypadalo před započetím 
výstavby, nemohu odpovědět. Výstav-
ba sídliště se již rozbíhala, když jsem 
v  roce 1975 přišel já, jako náhradník 
za  jednoho stavebníka, který odstou-
pil. Řadovka už byla tehdy rozdělená, 
tak jsem se dostal ke stavbě poslední-
ho domu. Bydlet jsme začali ovšem až 
někdy v osmdesátém, když jsme dosta-
věli a zkolaudovali. Tudíž jsem vlastně 
nastoupil již do rozjetého vlaku. Jak to 
startovalo, znám jen tak z  doslechu, 
od  míchačky. Skutečnými pamětníky 

jsou pan Šplíchal a  pan Marek. Proto 
jsem k rozhovoru přizval pana Šplícha-
la, který to může povědět lépe.
KŠ: Já bydlím naproti té řadovce. Do-
mnívám se, že tam původně nebylo 
nic, stály tam pouze ty fiňáky. (tzv. 
finské domky, montované dřevostav-
by v  podobě dvojdomků, pozn. red). 
To  ostatní bylo rozparcelováno. Pra-
coval na  tom pan Göbel, který záro-
veň řadovku navrhl. Myslím, že právě 
ta řadovka se začala stavět jako jedna 

z prvních.
TL: Ano, o trochu dříve už stálo v oko-
lí několik okálů a jiných montovaných 
domů. Co se týče fotodokumentace – já 
sám nefotím, ale mám několik fotogra-
fií od pana Marka, které zachycují vý-
stavbu v Sakurové ulici.
• Dochovaly se vzpomínky či fotogra-
fie, např. obchodu, hospody či jiného, 
co se od té doby změnilo?
TL: Vzpomínám si, že v místě pod sil-
nicí v ulici Nad Údolím, kde jsou nyní 

R O Z H O V O R
S   T O M Á Š E M  L E Š N E R E M
A   K A R L E M  Š P L Í C H A L E M
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vývěsky, stával malý dřevěný krám, kte-
rý v polovině sedmdesátých let smetla 
vichřice. Potom se tam velmi rych-
le naproti postavila ta  samoobsluha, 
co je tam dodnes. Hospoda byla dole 
na hlavní a také v Husinci.

Když jsem začínal v  roce 1974 do-
jíždět do Řeže, tak byl v budově na za-
stávce vpravo zřejmě nějaký železniční 
sklad, poté vlevo od něj pokladna a na-
konec úplně vlevo čekárna. Ta měla 
otevřenou pouze malou část, ale větší 
část tvořila místnost, ve které byla do-
konce i akumulační kamna, takže tam 
bylo v  zimě teplíčko, a  to byl luxus. 
Vlastně to byla nutnost, protože vlaky 
nejezdily zdaleka tak často jako dnes.
• Ohledně vlaků se Vás táže pan Ale-
xander Káldy z  předchozího štafe-
tového rozhovoru: V  té době jezdily 
do  Řeže příměstské vlaky, předpoklá-
dám, že parní. Dochovaly se vzpomín-
ky či fotografie?
KŠ: Že by jezdily parní, si nevybavuji, 
myslím, že jezdily vlaky dieselové. Já 
pamatuji, že když chtěl někdo jet vla-
kem, tak musel jít pod školu. Tam býval 
přívoz do  Žalova, protože ještě nestál 
most v  Řeži. My jsme se nastěhovali 
v roce 1961 a ještě několik let jsme jez-
dili jenom přívozem. V  počátcích byl 
ústav jen stavbou a jako první se posta-
vila administrativní budova, pravděpo-
dobně i  s kádrovým oddělením. Tepr-
ve potom, když se začal ústav zavádět, 
začalo jezdit vlakem mnohem více lidí. 
A  to pak bylo v  přívozu a  na  lodi tak 
narváno, že se muselo jezdit několi-
krát. Jeden z mých známých se jednou 
na  přívozu zmáčel (smích). Zkrátka 
bylo to, zejména v zimním období, ná-
ročné. Proto v  době, kdy ještě nestál 
most, začaly zejména pro zaměstnance 

ústavu jezdit do Řeže autobusy z Prahy. 
Tenkrát to bylo spojení Řež – Zahrad-
ní město, protože tam měl tehdy ústav, 
než se vše přestěhovalo, laboratoře.
TL: Já jsem dojížděl z  Prahy od  roku 

1974 a  také bych řekl, že vlaky jezdi-
ly dieselové, ale jistě si to nepamatuji. 
Nebyly to dnešní příměstské vlaky, ale 
osobní vlaky do Roudnice, Ústí a Děčí-
na. Jízdní řád nebyl pravidelný, ne jako 
dnes po půl hodině, a člověk to musel 
mít někde napsané.
• Co dalšího se ještě v obci změnilo?
TL: Na plácku nad paneláky, v té nízké 
budově, prý býval lágr.
KŠ: Tam bývalo dokonce lágrů něko-
lik. Když se stavěl ústav, tak tam byd-
leli především stavaři a  dělníci. Také 
v těch lágrech asi dva roky bývali vojá-
ci, protože byla idea, že musí být ústav 
hlídaný, proto byl na  hranici ústavu 
vojenský bunkr. Jeden z těch lágrů byl 

zdravotní střediskem, ale jakmile se 
dostavěl ústav, tak se středisko velmi 
rychle přestěhovalo dolů k ústavu.
TL: Také jsem zaslechl, že v  místech, 
kde je v ústavu budova takzvaných vel-
kých zbytků a  na  sousedních pozem-
cích, byla kdysi plánována výstavba 
takzvaného plutoniového hospodář-
ství. Údajně se zde měly přepracová-
vat reaktorové články a mělo se z nich 
dostávat plutonium. Proto zde prý byla 
dlouho stavební uzávěra. Tento plán 
však padl v osmašedesátém, když sem 
přišli Rusové.
KŠ: Co já tedy vím, bylo to pravděpo-
dobně v  souvislosti s  reaktorem A1. 
Tento typ reaktoru se využíval ve Stá-
tech a  zejména v  Anglii a  nazýval se 
Calder Hall. Významné bylo, že byl 
energetický a  že měl možnost produ-
kovat plutonium. Jenže na  to my jsme 
neměli. Možná si někdo myslel, že z té 
„á  jedničky“, která byla typu Calder 
Hallu, sem přijdou palivové články. 
Sice sem přišly, nicméně nebyly zkou-
mány nějakou destrukcí, pouze se pro-
hlédly a zkoumala se jejich životnost.
• Děkuji Vám za Váš čas. Jakou další 
zajímavou osobnost byste rádi přizvali 
k příštímu štafetovému rozhovoru?
TL: Navrhoval bych pro rozhovor pana 
Miloslava Sazmu a  rád bych se zeptal, 
zda se od pamětníků nedozvěděl:
• Jak to vypadalo s  fotbalem či spor-
tem v Řeži před válkou? Slyšel jste něco 
od pamětníků?
• Jaká byla případně situace za války? 
Hrál se fotbal, byly tu i jiné sporty?
• Naše fotbalové hřiště, původně so-
kolské, je vyhloubené ve  svahu. Jistě 
bylo zapotřebí hodně zemních prací. 
Jak hřiště vznikalo?

Markéta Skřípalová

KDYŽ CHTĚL NĚKDO JET 
VLAKEM, TAK MUSEL JÍT POD 
ŠKOLU. TAM BÝVAL PŘÍVOZ 
DO ŽALOVA, PROTOŽE JEŠTĚ 

NESTÁL MOST V ŘEŽI.
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Letošní výtvarné tábory
Konečně jsme se s  dětmi opět potkali 
v ateliéru a objevovali krásy barevného 
tvoření na výtvarném táboře. Nechyběla 
hra, kdy jsme tvořili Novou Zemi a vzali 
si na ní vše, co potřebujeme a  co nám 
dělá radost. Vymýšleli jsme i zcela nová 
zvířata, rostliny a stromy.

Objevovali jsme také nové malíře. 
V ateliéru jsme si povídali o obraze Ja-
kuba Schikanedra. V  národní galerii 
děti překvapily paní Rosenkrancovou, 
(vedoucí vzdělávání NG), která nás 
provázela, když na tento obraz bezpro-
středně zareagovaly. Přidala do  svého 
výkladu další zajímavosti o  tomto ob-
raze. Třeba to, že byli přizváni i detek-
tivové, aby zkoumali, zda malíř zobrazil 
vraždu nebo sebevraždu. Po výkladu si 
děti v  galerii mohly podle vystavených 
obrazů i malovat.

A jaké bylo překvapení dětí, když dal-
ší týden se potkaly s Jakubem Schikane-
drem znovu. A to na pražské UMPRUM, 

kde byl uveden jako jeden z  pedagogů 
této školy v roce 1885. Mladí umělci se 
v rámci tábora seznámili s kresbou po-
stavy podle živého modelu, a  cítili se 
jako opravdoví vysokoškoláci. Pan pro-
fesor Kaláb je odborně korigoval jako 
své žáky. Patří mu náš dík i za malou vý-
stavu jeho obrazů a seznámení s historií 
školy a řadou slavných profesorů.

I letos jsme zase vytvořily krásné 
obrazy. Trénovaly jsme malbu a kresbu 
a seznámili se s mnoha dalšími výtvar-
nými technikami.

Je příjemné pozorovat, jak naše děti ros-
tou a jsou stále šikovnější, a tvorba jim 
dává nový rozměr a vede je k hloubavěj-
šímu přístupu k životu.

Aukce obrazů
Klub přátel dětských domovů, který také 
organizuji, jako každý rok uspořádal 
aukci obrazů. Letos jsme vydražili   re-
kordních 1 300 000  Kč. Peníze budou 
použity pro talentované děti z dětských 
domovů, startovací byty apod. Příště se 
můžete přidat i Vy.

Kurz výroba mýdla
V  ateliéru proběhne v  sobotu 2.  10. 
od  9.00 do  12.30 kurz výroby mý-
dla z  přírodních materiálů. Kurzem 
Vás provede Lenka Burianová, u  kte-
ré se můžete přihlásit prostřednictvím 
e-mailu lenka.burianova@gmail.com či 
na telefoním čísle 725 115 620.

Těšíme se na Vaši návštěvu.
Jarmila Králová

Z   A T E L I É R U  J A R M I LY  K R Á L O V É
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Po nucené, dlouhotrvající covidové pře-
stávce se opět scházíme na  fotbalových 
stránkách.

Mini přípravka a přípravka
Mini přípravka se scházela i přes prázdni-
ny. K našemu překvapení byla i přes prázd-
ninové volno veliká účast dětí. Trénujeme 
ve třech lidech: Standa, Jakub, Luboš. My-
slím, že se dobře doplňujeme a  tréninky 
děti baví. O chodu přípravky vás bude in-
formovat šéftrenér Vašek Srba.

A tým.
Po náročné letní přípravě, kde jsme se 
soustředili na fyzickou přípravu a herní 
sehrání, nám začíná naše soutěž.

Před prvním soutěžním zápasem 
jsme hráli na domácím hřišti přípravný 
zápas s  týmem Předboje. Tým z  vyšší 
soutěže nebyl zrovna lehkým soupeřem 
a naše prohra 1 : 5 byla asi správným ob-
razem sil obou týmů.

První soutěžní zápas na  domácím 
hřišti. V sobotu 28. 8. od 14 hodin za-
čala nová sezona 2021/2022. Soupeř 
Sokol Dřevčice si odvezl tři body po vý-
hře 3 : 0. Poločas byl vyrovnaný nejen 
na góly ale i herně. Ve druhém poločase 
jsme neproměnili penaltu, zato soupeř 
ano, pak přidal ještě dvě branky a bylo 
odpískáno.

Rozpis celé sezony je na portále Fotbal.cz 
soutěže Praha-východ. Vytisknuté rozpisy 
jsou k dispozici také v Hospůdce na hřišti.

Stará garda
Tým staré gardy hrál jeden přátelský zápas 
s týmem Milčic na jejich hřišti.

Soupeř to byl kvalitní, ale my jsme byli 
lepší a odvezli jsme si výhru 2 : 3.

Děkujeme všem lidem, kteří se podílejí na 
chodu klubu, za jejich práci, kterou vyko-
návají ve svém volném čase.

Stanislav Strnad, prezident klubu 

PŘÍPRAVKA 
V minulém čísle jsem sliboval, že bude-
me po dlouhých letech opět přihlašovat 
žákovské mužstvo, ale bohužel se nám 
nakonec nepodařilo dát dohromady do-
statečný počet hráčů. Soutěžní zápasy 
tak bude hrát pouze tým starší příprav-

ky, který začal v  druhé polovině srpna 
pilně trénovat na  nadcházející sezónu. 
Podzimní část proběhne od  11. září 
do  14.  listopadu formou zápasů každý 
s  každým 4 × 20  minut. O  termínech 
domácích zápasů Vás budeme včas in-
formovat a budeme rádi za podporu di-
váků.

Tréninky probíhají na místním hřišti 
pravidelně pro všechny věkové katego-
rie každou středu od  17  hodin. Kdo si 
ještě nevyzkoušel fotbálek pod vedením 
trenérů na našem krásném hřišti, tak ať 
klidně dorazí.
Kontakty na trenéry:
• Starší přípravka (2011–2013): Václav 
Srba +420 603 938 047
• Mladší přípravka  (2014–2017): Stani-
slav Strnad +420 728 680 425

Těšíme se na místní fanoušky na na-
šich tribunách.

Václav Srba

D O B R Ý  D E N  V Š E M  S P O R T O V N Í M  P Ř Á T E L Ů M
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Začátek léta jsme 
odstartovali v červ-
nu, a  to naším 
úspěšným poku-
sem o zápis do Čes-
ké knihy rekordů, 
o  kterém jsme vás 
krátce informovali 

v minulém čísle Zpravodaje. Cílem bylo, 
že jsme hráli hru kubb bez jediné pauzy 
24 hodin. Celkem se zúčastnilo 18 členů 
našeho spolku (7  žen a 11  mužů). Celý 
náš pokus jsme vysílali online na platfor-
mě Youtube a  několik stovek diváků si 
našlo čas, aby si přenos zapnuli. Podporu 
jsme tedy pocítili z řad našich přátel a ku-
bbových příznivců, a to i přímo na hřišti, 
kde s námi fanoušci opravdu byli a do-
konce jsme od  některých dostali i  pár 
dobrot pro doplnění energie. Také jsme 
dostali podporu ze  zahraničí, kdy jsme 
byli v kontaktu s hráči z USA, Švédska, 
Anglie, Švýcarska a Německa. V sobotu 
5.  6. propukla v  17:00 euforie, dokázali 
jsme to! Touto cestou bych ráda ještě jed-

nou jménem celého spolku poděkovala 
všem, co nám fandili, donesli nám vlast-
ní upečené výtvory a také našim sponzo-
rům, díky kterým jsme si mohli vytvořit 
skvělé zázemí.

Na konci června dva naše týmy jeli 
na tradiční turnaj do Vršovky. Tým Hu-
sinec KUBB tvořený Páťou a Ráďou, kteří 
vytvořili dvojici vůbec poprvé. Ani vr-
šováčtí bookmakeři si tak nevěděli rady 
s tím, jestli se jedná o outsidery nebo čer-
né koně turnaje. A právě tento tým hrál 
v semifinále proti týmu Našrot. V tomto 
boji na  vítězství nedosáhli, ale v  zápase 
o 3. místo porazili Mladé pušky z Vršov-
ky a cinklo to!

V červenci jsme nevynechali mož-
nost jet poměřit kubbové síly, a tak jsme 
17. 7. nabrali směr Hlásnice. Klárka hrá-
la v tandemu K&K, která hrála ve finále. 
Naše další dva týmy  – Hysteria a  Full 
HD – bojovali mezi sebou o 3. místo. Me-
daile patřila týmu Full HD, a to po oprav-
du zasloužených výkonech.

Konec léta patří již tradičně Mistrov-

ství ČR. První v  pořadí byly kategorie 
6 vs 6 a 3 vs 3. Letošní organizaci si vzali 
pod svá křídla kluci z týmu Našrot s pod-
porou Klubu netradičních sportovců 
a my jsme jeli do Nového Plesu. Víken-
dový turnaj odstartoval v pátek 13. 8. čás-
tí 6 vs 6, do které jsme přihlásili naše dva 
týmy. Do TOP 4 postoupilo složení Husi-
nec A, které se mohlo dlouho po půlnoci 
radovat z vybojovaného 3. místa! V  so-
botu ráno odstartoval turnaj 3 vs 3. Do 
TOP 16 se nevešel tým Myšpulínů, ale ti 
nakonec vyhráli skupinu smrti. A v této 
kategorii nám to bohužel necinklo.

Ráda bych vám připomněla, že po-
kud vás zajímá o  turnajích více, všech-
no máme na našem webu v sekci zprávy 
z  turnajů. Léto je sice u konce, ale před 
námi je ještě pár turnajů. A jeden z nich 
se koná u nás v Husinci! Nezapomeňte, 
že 9. 10. se koná podzimní HUSINECká 
ŘEŽba! Na všechny se těšíme, přijďte si 
zahrát nebo se alespoň podívat – o skvělé 
hry a občerstvení nebude nouze!

Katka Krmelová

L É T O  P L N É  K U B B U
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O T U Ž I L C I   –  G A S T O N Ů V  M E M O R I Á L
Plavecký maraton na 25 km Ústí nad Labem – Děčín

Otužování v Řeži
Tímto článkem Vás znovu lákám na otužování – zimní plavání. Do-
mnívám se, že v současné době je ideální čas pro start otužování. Je 
třeba přejít od sprchování k plavání. Můžeme si dát termín každou 
sobotu pod mostem v  10  hodin dopoledne, kdo bude mít zájem 
a chuť. Já pracuji na směny, takže budu vždy jednou za 14 dní. To 
nevadí, můžete i sami. Stejně to většina z Vás dělá. Já osobně stejně 
raději doporučím skupinku, je tu důležitý aspekt bezpečnosti, kdy 
ve skupině se plavci mohou hlídat navzájem.

Registrace předem i na místě
Pokud plánujete běžet, dejte nám 
prosím vědět na  závodní e-mail 
rezska12@gmail.com. Stačí napsat jmé-
no a příjmení, ročník narození a  pří-
padně oddíl, za  který chcete běžet. 
Usnadníte nám tím plánování akce. 
Určitě je ale možné přihlásit se i na mís-
tě. V obou variantách registrace platí, že 
startovné ve výši 150 korun se hradí až 
na místě v hotovosti. V ceně startovného 
je vedle příspěvku na chod Polepšovny 
pivo nebo limo a párek či hermelín.

Jak si naplánovat závodní den?
Startujeme ve 14 hodin všichni dohro-
mady. Registraci a  výdej čísel budeme 
uzavírat ve 13.45, areál Polepšovny už ale 
bude pro všechny otevřený od 13 hodin. 
Přijďte prosím s  dostatečným předsti-

hem, ať se stihnete v klidu převléknout, 
občerstvit a odskočit si. Před startovním 
výstřelem bude krátké seznámení s tratí.

Co mě čeká na trati?
Hned v  úvodu je prudké technicky 
náročnější klesání k  lávce, následuje 
malebná pasáž po  pěšině podél vody 
do Dolu, kde bude občerstvovací stani-
ce. Pak přijde táhlé kilometrové stoupá-
ní lesem, za kterým pokračuje rovinatý 
úsek po polní cestě do Větrušic. Ty pro-
běhnete a u fotbalového hřiště se odbočí 
na polňačku, po které skrze sady dora-
zíte do Močidel. Následuje trochu krou-
žení před Polepšovnou a  její závěrečný 
oběh.

A jak to bude po doběhu?
Čekáme samozřejmě na všechny závod-

níky. Limit jsou 2  hodiny. Už  před vy-
hlášením výsledků v  kategoriích muži 
a  ženy můžete s  ostatními při dobrém 
jídle a pití probírat zážitky z trati. Zába-
va bude nadále pokračovat, jak dlouho 
nás to bude bavit.

Sečteno, podtrženo
• Délka tratě: 12 km
• Start: 14.00, 16. 10. 2021
• Místo: Polepšovna ducha
• Startovné: 150 Kč
• Kategorie: ženy, muži

Pro aktuální informace sledujte událost 
na Facebooku Polepšovny ducha.

Kontakt: Jan Sedláček, 775 426 256, 
rezska12@gmail.com

Honza Sedláček

Ř E Ž S K Á  N E F I L T R O V A N Á   1 2  S E  B L Í Ž Í
Těšte se na 9. ročník kultovního trailového běhu

Loni Řežskou nefiltrovanou dvanáctku zhatil koronavirus, letos ale vše proběhne v plné parádě. Pokud se tu a tam v běžeckých botách 
touláte v okolí Husince a Řeže, nesmíte chybět! Startujeme v sobotu 16. října z Polepšovny ducha. Malebná trasa po převážně lesních 
a polních cestách měří takřka přesně 12 kilometrů a i přes členitý profil je vhodná pro každého běžce. Po doběhu můžete v Polepšovně za-
kousnout párek nebo nakládaný hermelín, občerstvit se skvělým pivem a za  přátelského klábosení s ostatním čekat na vyhlášení výsledků.
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Gastonův memoriál
Plavecký maraton „Gastonův memoriál” se plaval 14. 8.  2021. 
Plavalo se po proudu v Labi, z Ústí nad Labem do Děčína a trasa 
je dlouhá 25 km. Vypadá to hrozivě, ale voda teče poměrně sviž-
ně, takže trasa se plave kolem čtyř hodin. Z vlastní zkušenosti 
doporučuji nepodcenit přípravu a  minimálně týden předem 
zvýšit příjem hořčíku a  před plaváním se namazat v  podpaží 
vazelínou. Po celé trati fungovalo občerstvení na různých plavi-
dlech, které zajištovali známí a příbuzní plavců. Plave se ve vodě 
s teplotou kolem 15 stupňů Celsia. Sportovní výsledky nejsou až 
tak důležité, jako fakt, že se účastníte a doplavete do cíle.

Hodně zdaru a na viděnou u vody!
Roman Havel

KURZ

pro dospělé 
se simulací

+ neděle 17. 10. 2021 
+ od 13 hod 
+ délka 4 hodiny 
+ jídelna ZŠ Husinec Řež 
+ cena 520 Kč 
+ cena pro členy Spolku 400 Kč 

Přihlášení na kurz 
přes e-mail do 10. 10. 2021:
kurzprvnipomocirez@seznam.cz

Počet účastníků je omezen.

PRVNÍ POMOCI
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Začátkem června jsme se sešli spolu s vě-
deckým kroužkem řežské školy v bikepar-
ku, abychom si zahráli spoustu her, něco 
nového se dozvěděli, ale hlavně si navzá-
jem představili aktivity turisťáku i krouž-
ku. 

Letní sezónu jsme pak zahájili parád-
ně: dvoudenním cyklovýletem do Veltrus 
na  kanál. Účast byla skvělá, počasí nád-
herné a na raftu i jen tak ve vodě jsme si 
to moc užili.

V  pátek 2.  července 2021 nastal den 
odjezdu na  náš letní tábor, už tradičně 
do  Milčic u  Blatné v  jižních Čechách. 
Po  příjezdu a  zabydlení nás první večer 
čekalo velké představování letošní celo-
táborovky, jejíž součástí byla hrací plocha 
umístěná v  jídelně. Každý tým vyrážel 
z jednoho rohu hracího plánu a každý den 
si odkryl jedno políčko s různým zaměře-
ním – znalosti, průzkum nebo síla, podle 
toho, co mu nejvíce vyhovovalo a také aby 

se během tábora přiblížil ke středu plánu. 
Tam totiž „seděl“ drak, ke kterému bylo 
potřeba se dostat a zneškodnit ho. Týmy 
tak během celého tábora podle zaměření 
odkryté kartičky plnily různé úkoly, zís-
kávaly nové vědomosti, ale také si zahrály 
spoustu her. Za  svou aktivitu a  úspěchy 
byly ohodnoceny body podle daného za-
měření. Tušily, že se jim tyto body budou 
hodit v závěrečném boji s drakem…

Kromě celotáborovky jsme se vždy 
odpoledne věnovali dalším aktivitám: 
jezdili jsme na  kole (hlavně na  koupání 
do  lomu), podnikali pěší výlety (v  okolí 
byla pole s hráškem!), hráli hry atd…

Jako každý rok jsme měli i  dva celo-
denní výlety na kolech. Jezdilo se ve třech 
skupinách podle výkonnosti. Starší deseti 
let pak svůj druhý celodeňák, při kterém 
se dostali až na Šumavu, přeměnily v pu-
ťák, druhý den je totiž čekalo sjíždění Ota-
vy na kánoích – opět ze Sušice, ale protože 
byl letos příznivý stav vody, protáhli si to 
až do Katovic (u Strakonic, ne v Polsku!). 
Třetí den se pak vraceli do tábora. Na tá-
boře nechyběl ani tradiční bufet, kde jsme 
si mohli zakoupit dobroty za táborové pe-
níze, které se daly získat za denní aktivity. 
Večer jsme se také často scházeli u ohně 
a zpívali s kytarou.

Na závěr tábora se všechny týmy přiblí-
žily k drakovi na dosah, tak bylo na čase 
vyjít do boje. Týmy spojily své síly a rozdě-
lily se do tří skupin podle zaměření, tedy 
znalost, průzkum a  síla, a  připravovaly 
se na  závěrečnou akci. Vše se odehrálo 
po setmění, na draka jsme narazili na lou-

ce za lesem. Společně jsme ho zneškodnili 
speciálně ošetřenými oštěpy. Protože ještě 
žil, ale už byl neškodný, rozhodli jsme se, 
že mu darujeme život, protože nám může 
být ještě užitečný.

Na konci nechyběl ani závěrečný tábo-
rák a tradiční diskotéka na louce. Poslední 
den nás už čekalo jen balení a úklid tábora 
a také přesun všech věcí na louku k silni-
ci. Všechno jsme naskládali do autobusu, 
kola do vleku a jelo se domů. V autobuse 
jsme si tradičně zazpívali a po třetí hodině 
odpolední už nás v Řeži vítali rodiče.

Přestože letošní počasí bylo trochu 
na  houpačce, tábor jsme si moc užili 

a  moc se nám povedl. Zásluhu na  po-
hodovém průběhu mají všichni vedoucí 
a praktikanti (Jitka Kroupová, Petr Hezi-
na, Filip Blahuš, Zuzana Vlčková, Zuzka 
Bartíková, Zbyněk Kocur, Helena Marti-
náková, Jiří Kroupa, Milan Bláha, Martin 
Mencl, Tonda Bláha, Matěj Kroupa, Ester 
Vlčková, Adéla Luptáková, Jakub Mar-
tinák, Anička Bláhová a  Eliška a  Kačka 
Chalupovy) a  samozřejmě i  osazenstvo 
kuchyně, která opět vařila na  jedničku 
(Katka Studničková, Zdenka Šilhánková, 
Gábina Bohatová a Tomáš Vyšín). Velký 
díky patří Asociaci TOM, která nás pod-
pořila. Velice také děkujeme za sponzor-
ské dary.

Prázdniny jsou dlouhé, proto jsme se 
rozhodli, že si prodloužíme poslední srp-
nový víkend a strávíme jej na naší chalupě 
na Knínici. Tentokrát jeli hlavně starší čle-
nové oddílu a pěkně jsme si to užili. Pršelo 
jen ze začátku, pak už bylo lépe. Navští-

vili jsme děčínský aquapark a Tiské stěny. 
Hráli jsme hry, promítali film a bylo nám 
fajn…

Na začátku září nás čeká turistický zá-
vod Tézetko 2021, takže o něm až příště.

Jitka Kroupová

T O M  Ř E Ž  –  P O V E D E N É  L É T O !
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Děti se na tento den připravovaly již ně-
kolik měsíců. Každý týden se scházely 
a nacvičovaly divadelní představení, kte-
ré mělo zrcadlit jejich pět let ve školních 
lavicích. Scénář si postupně ladily tak, 
aby i divákům bylo zřejmé, co je v kaž-
dém roce nejvíce zaujalo. Ve  škole na-
cvičovaly hudební vystoupení, které se 
velice povedlo a „cup song“ se stal hitem 
nejedné domácnosti.

Rozloučení ve škole
Vše začalo v  úterý 29.  6. programem 
ve škole. Každá třída si pro děti připravi-
la specifický pokřik a poté za doprovodu 
paní třídní učitelky Dany Kubrychtové, 

pokračovali páťáci ve  svém symbolic-
kém přestupu na druhý stupeň. K tomu 
jim posloužila skluzavka, po které vpluli 
do další životní etapy. Při tomto aktu paní 
učitelka žáka představila a  řekla o  něm 
několik slov – takový malý medailonek. 
O zpříjemnění akce se postarala hudeb-
ní kapela v čele s Markétou Skřípalovou 
a i žáci páté třídy přidali pár hudebních 
vystoupení.

Rodiče v akci
Odpolední program již byl pod taktov-
kou rodičů. Kromě podpory při divadel-
ních zkouškách se zapojili i  do  organi-
zace bojovky, která byla vrcholem akce 

a děti si ji moc užily. V krásném prostředí 
Polepšovny ducha se akce moc povedla, 
stoly se prohýbaly pod dobrotami, které 
rodiče pro účastníky připravili. Naše che-
mické duo – Kotkovi, podávali zmrzlinu 
z kapalného dusíku, který se poté použit 
na  mlhovou bitvu. Odpolední program 
finančně podpořil SPŠ.

Děti nyní vstupují do  nové životní 
etapy, dospělejších, samostatnějších 
bytostí. Z  celého srdce jim přejeme 
hodně sil k překonávání životních ná-
strah, silnou vůli a  hlavně ať neztrácí 
svůj úsměv a humor, s kterým jde v ži-
votě všechno lépe.

Hana Patzáková

Čtvrtek 17. června byl snad nejteplejším 
dnem letošního léta. Slunce od rána pá-
lilo a  na  obloze se do  večera neobjevil 
ani mráček. V tomto horkém odpoled-
ni se od  17  hodin v  areálu hospůdky 
U Hastrmana konalo Pasování předško-
láků na školáky.

Běh imaginární školou
Po uvítání všech dorazivších se před-
školáci vybavení speciálními zápisníky 
vydali plnit úkoly na  stanoviště v  ima-
ginární škole, aby dokázaly, že jsou 
na školní docházku dobře připraveni.

V „šatně“ museli v hromadě bot na-
lézt pár přezůvek, v „jídelně“ přenést tác 
s kelímkem plným vody, ve „třídě“ zase 
splnit úkoly z češtiny, matematiky či pr-
vouky, při „hudebce“ poznat či zazpívat 

písničku za  doprovodu akordeonu, při 
„tělocviku“ zdolat překážkovou dráhu 
a při „výtvarce“ nakreslit svůj autopor-
trét na průkazku. 

Imaginární školu připravili rodiče, 
ale dozoru na stanovištích se ujali pře-
devším starší sourozenci předškoláků. 
Pouze v  „ředitelně“ dospělý pan „ředi-
tel“ zapsal dětem po splnění všech úko-
lů pozvánku na schůzku s jejich budoucí 
paní učitelkou Švagrovou.

Ostatní děti se mezitím zabavily 
ve stánku ÚACH AV ČR, kde si vyrobily 
bonbónové molekuly nebo sliz.

R O Z L O U Č E N Í  S   Ž Á K Y  N A Š Í  Š K O LY

P A S O V Á N Í  P Ř E D Š K O L Á K Ů  N A  Š K O L Á K Y

Loučení je samo o sobě smutnou záležitostí a obzvlášť týká-li se to dětí. Vzhledem k tomu, že místní škola nabízí 
vzdělávání pouze dětem prvního stupně, je toto loučení a odcházení každoroční akcí. V současné době se nám 
k tomu přidala i pandemická situace, a tak stejně jako loni, nebylo do poslední chvíle jisté, jak vše dopadne. 

Již podruhé pandemie covid-19 znemožnila konání Zahradní slavnosti v areálu školy, na níž se tradičně loučí žáci pátých tříd s naší školou, 
zatímco předškoláci jsou do ní vítáni. V obou případech bylo nutné vymyslet alternativu a vše pojmout komorněji než v předpandemických 
letech. Je skvělé, jak se to rodičům (nejen) ze Spolku přátel školy po domluvě s pedagogy navzdory nevyzpytatelným podmínkám povedlo.
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Nejpočetnější drobnou zvěří v  našich 
honitbách je zvěř bažantí. I když nepa-
tří mezi původní druhy (pochází z Malé 
Asie), vlivem příznivých přírodních 
podmínek a  lidské péče, se stala již 
od 14. století velmi rozšířenou.

Rozlišujeme divoký, polodivoký  
a krotký způsob chovu bažanta. Při di-
vokém chovu příliš nezasahujeme do ži-
votního cyklu zvěře a soustřeďujeme se 
na ochranu před predátory, přikrmová-
ní a ochranu přírodního prostředí v ho-
nitbě. Polodivoký chov se dnes věnuje 
většinou líhnutí vajec z  vysečených či 
jinak ohrožených hnízd v umělých líh-
ních a následné vracení bažantů do pří-
rody.

Krotký (umělý, farmářský) chov je 
založen na chovném hejnu, které je tvo-
řeno pouze krotkou zvěří komorova-
nou přes zimu ve venkovních voliérách. 

Na jaře se zvěř rozdělí do tzv. ostruháren 
(voliér), kde je v určitém poměru samčí 
a samičí zvěř. Zde slepice snášejí vejce, 
která se pravidelně sbírají a  umisťují 
do elektrické líhně. Vylíhnutá kuřata se 
dále odchovávají ve výbězích s umělou 
kvočnou, což je tepelný zářič. Dříve se 
k tomuto účelu používaly též přirozené 
(živé) kvočny, slepice malých plemen. 
Ve  stáří deseti týdnů se bažantí kuřata 
vypouštějí do  přírody, protože jsou již 
samostatná. Nejdříve se však na  něko-
lik dní umisťují do aklimatizačních vo-
liér, aby si zvykla na  okolní prostředí, 
a  teprve pak se vypouštějí do  volnosti. 
Po  určitý čas se jim v  místě vypuštění 
předkládá oblíbené granulované krmivo 
a voda.

V  našem mysliveckém spolku jsme 
praktikovali různé způsoby odchovu 
bažantů. Před lety jsme nakupovali ně-
kolikadenní kuřata, která jsme až do vy-
puštění drželi v odchovně v Přemyšlení. 
Odchovna byla vybavena tepelnými 
zářiči, krmítky, napáječkami a  venkov-
ními voliérami. Tímto náročným způ-
sobem jsme zazvěřovali honitbu, i když 
bažantí zvěře z  divokého chovu bylo 
v  revíru stále dost. Doba se však změ-
nila. Odchovnu jsme zrušili a  bažantí 
zvěře v přírodě rapidně ubylo. Abychom 

udrželi tuto krásnou zvěř v  revíru, šli 
jsme cestou nákupu dospělé zvěře. Jed-
nalo se o slepice a kohouty z chovného 
hejna, které bylo základem krotkého 
chovu v bažantnicích. Po snůšce vajec se 
chovné hejno rozprodávalo do  jednot-
livých mysliveckých spolků. V  těchto 
honitbách byly slepice ještě schopny za-
hnízdit a vyvést kuřata a tak posílit stavy 
stávající divoké populace bažanta.

Tak jako v  několika posledních le-
tech jsme i  letos pokračovali v  ještě ji-
ném osvědčeném způsobu odchovu. 
Z  Bažantnice Ploužnice jsme zakoupili 
150 ks větších již desetitýdenních kuřat, 
která jsme umístili do  aklimatizačních 
voliér a následně vypustili v chaberské, 
zdibské, klecanské a  řežské části naší 
honitby. V  tomto způsobu zazvěřování 
chceme pokračovat i nadále.

Lubomír Smetana

Vystoupení pro rodiče
Po absolvování úkolů předškoláci před-
vedli vystoupení, které s nimi nacviči-
ly paní učitelky. Po recitaci básničky 
za doprovodu kláves a kytary zazpívali 
a názorně předvedli píseň „Když jsem 
já sloužil“ a  vystoupení zakončili pís-
ní „Není nutno“. Pak už paní učitelka  

Mayerová pasovala jednotlivé děti 
na školáky. Po ošerpování spolu s přá-
ním všeho dobrého děti dostaly na pa-
mátku knihu s  věnováním od  svých 
třídních učitelek. 

Příjemné setkání
A komu z  toho všeho vyhládlo, mohl 

se zakousnout do speciálně upečeného 
broučkovo-motýlkového maxikoláče, 
pochutnat si na  popcornu nebo zobat 
další pochutiny, které donesli rodiče. 
Po  dlouhé době všemožných omezení 
to bylo velice příjemné setkání, končící 
až za pozdního soumraku.

Silvie Švarcová
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Na úvod přivítal všechny přítomné my-
slivecký hospodář našeho mysliveckého 
spolku pan Antonín Matějka a  pak se 
již programu ujal profesionální sokolník 
pan Michal Procházka se svými svěřenci.

Nejdříve seznámil účastníky se  zoo-
logií jednotlivých druhů dravců a  sov 

a též se zásadami chovu, výcviku a cvi-
čebními pomůckami. Pokračováním 
programu byly ukázky kondičního lé-
tání na  větve okolních stromů, na  so-
kolnický stojan či přelety s  přistáním 
na  sokolnickou rukavici, což si mohli 
někteří návštěvníci vyzkoušet. Pro děti 
bylo určitě zážitkem, že si mohly pohla-
dit malou sovičku. Vrcholem pak byly 
ukázky lovu na zemi s vlečenou vycpa-
ninou myši v podání krahujce a ukázka 
lovu ve  vzduchu, kdy vycpaninu kosa 
lovila poštolka. Na  závěr se představil 
orel stepní, který žije ve stepích Ruska, 
Mongolska i Afriky a živí se nejen jako 
lovec kořisti z  letu, ale více jako sběrač 
potravy při chůzi na zemi.

Při statických i  letových ukázkách byly 
k  vidění jak u  nás běžné druhy ptáků, 
tak druhy cizokrajné. Ze sov se předved-
la naše nejmenší sova kulíšek nejmenší 
jménem Arnošt i  ta největší výr velký 
Anežka. Dále pak kalous ušatý Ferda 
a sova pálená Štěpán. Z dravců pak kra-
hujec obecný Bára, poštolka obecná Piš-
ta, káně lesní Boženka, orel skalní Hubert 
a orel stepní Mireček. Oceňujeme mode-
rátorský výkon sokolníka, který dokázal 
upoutat pozornost všech účastníků a za-
pojit je do aktivní účasti při předvádění. 
Bylo to příjemně strávené odpoledne, 
které přispělo k  propagaci sokolnictví, 
ochrany přírody a myslivosti.

Lubomír Smetana

M Y S L I V O S T  –  S E T K Á N Í  S E  S O K O L N Í K E M
V neděli 19. září 2021 od 12.45 proběhlo na fotbalovém hřišti ve Veltěži tradiční setkání se sokolníkem, a to za velkého zájmu 
veřejnosti. Akci uspořádal Myslivecký spolek Zdiby-Klecany ve spolupráci s Obecním úřadem Zdiby a fotbalovým oddílem Sokola 
Veltěž, který poskytl prostor k předvádění. Na hřiště přišlo asi 60 dětí, od těch nejmenších až po školáky za doprovodu zhruba 
70 maminek, tatínků a ostatních dospělých diváků. 
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Z A H R Á D K Á Ř S K É  L É T O
12. července se nám podaři-
lo uspořádat komentovanou 
procházku po  Novém Světě 

v Praze. Sešla se nás komornější skupina 
15-ti účastníků a v  pozdním pondělním 
odpoledni jsme se vydali vlakem z  Řeže 
do Podbaby, odtud tramvají na Pohořelec, 
kde jsme měli sraz s paní průvodkyní Evou 
Losenickou (Evu známe již z  předchozí 
prohlídky Pražského hradu). Poutavě nás 
svým vyprávěním z českých dějin provedla 
od Pohořelce – sochy J. Keplera, přes Lore-
tánské náměstí, kolem Černínského palá-
ce, kláštera kapucínů, Černínskou ulicí až 
na Nový Svět a k Bývalému klášteru vorši-
lek. Počasí nám přálo, procházku jsme za-
končili večeří a dobrým mokem v restau-
raci Nový Svět.

Druhou a naší letošní „hlavní“ odhla-
sovanou akcí na našem květnovém setkání 
byl autobusový výlet na  krásné a  historií 
opředené místo – hrad Pořešín u jihočes-

ké Kaplice. Sem jsme se vydali na divadel-
ní představení sheakespearovské klasiky 
„Romeo a  Julie“ v podání spolku Kašpar 
z pražského Divadla v Celetné.

Během cesty jsme si udělali ještě za-
stávku v  Českých Budějovicích a  prošli 
si náměstí Přemysla Otakara  II., viděli 
Samsonovu kašnu, Černou věž, katedrálu 
Sv. Mikuláše, prošli se přilehlými uličkami 
a  nahlédli do  tajemných zákoutí, kavá-
ren, čajoven a  lokálních pivovarů. Kolem 
půl sedmé jsme už „frčeli“ směr Pořešín. 
Musím zde zmínit a  pochválit neskuteč-

ný řidičský um našeho pana řidiče, který 
se hravě vypořádal i  pro autobus velmi 
úzkým úvozem. Autobus jsme odstavi-
li ve  vesničce Pořešín a  na  hrad už došli 
po „svých“. Stihli jsme se řádně občerstvit 
a prohlédnout zříceninu hradu, včetně zá-
kulisí divadelní scény. Někteří odvážlivci 
se též stihli vykoupat v řece Malši tekoucí 
pod hradem. Poté jsme se už všichni usa-
zeni na kopečku netrpělivě těšili na začá-
tek představení. A bylo na co. Ač děj di-
vadelní hry je všem známý, „kašparovské“ 
ztvárnění bylo vskutku nápadité a my jsme 
si představení opravdu užili. Ani poměrně 
dlouhá cesta domů nám nijak zvlášť neva-
dila.

Připravujeme další podzimní akce ne-
jen pro naše členy  – tou nejbližší je Za-
hrádkářský sousedský trh, který chystáme 
již na 2. října. Sledujte proto zahrádkářské 
i obecní nástěnky!

Markéta Doležalová

• 7. 10. 2021 Operace Percentage
Na první přednášce představí histo-
rik Vojtěch Šustek Operaci Percentage  
a v souvislosti s ní se uskuteční vernisáž 
panelové výstavy věnované Františku Pa-
velkovi, příslušníkovi tohoto výsadku.
• 11. 11. 2021 Paraskupina Silver A
Dále se můžete těšit na vyprávění histori-
ka Libora Pařízka o paraskupině Silver A.
• 3. 12. 2021 Paraskupina Silver B
Následovat bude přednáška historika 
Jana Břečky o výsadku Silver B.
• 28. 1. 2022 Operace Anthropoid

Operaci Anthropoid nám představí ba-
datel Jaroslav Čvančara.
• 24. 2. 2022 Skupina Out Distance
Podrobnosti o skupině Out Distance při-
blíží badatel Vlastislav Janík.
• 31. 3. 2022 Paraskupina Zinc
O paraskupině Zinc si vyslechneme 
na přednášce historika Lubora Nedbala. 
• 28. 4. 2022 Paraskupina Silver A
S přednáškou „Požáry místo seskoku 
skupin Bivouac, Bioscop a Steel ve světle 
nových poznatků“ vystoupí badatel René 
Černý.

Ke každé přednášce pro Vás chystáme 
překvapení v podobě vystavení histo-
rického artefaktu, který se bude k jed-
notlivým výsadkům vázat.

Přednášky se budou konat od 17 ho-
din v budově horního zámku v Panen-
ských Břežanech, Hlavní 11. Vstupné je 
10 Kč.

Sledujte, prosím, naše webové či 
facebookové stránky, na  kterých se 
dozvíte upřesňující informace a  pří-
padné změny.

P A M Á T N Í K  P A N E N S K É  B Ř E Ž A N Y
Památník národního útlaku a odboje v Panenských Břežanech pro Vás připravil cyklus přednášek o paradesantních výsadcích  
za 2. světové války. Cyklus bude zahájen v říjnu 2021 a potrvá do jara 2022.
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Prototyp elektromobilu s  vodíkovým 
palivovým článkem bude postaven 
na robustním podvozku Tatra a vybaven 
řadou podpůrných technologií pro pro-
voz v náročných podmínkách. Na řeše-
ní projektu se dále podílejí společnosti 
TATRA TRUCKS, DEVINN, Vysoká 
škola chemicko-technologická v  Praze 
a  Centrum výzkumu Řež ze Skupiny 
ÚJV. Projekt, podpořený i Technologic-
kou agenturou ČR, představí nový vůz 
už v závěru roku 2023.

Kromě vývoje vlastního pohonu 
projekt řeší i užitné vlastnosti bezemis-

ního nákladního auto-
mobilu. Nová techno-
logie si musí poradit 
s  externími podmín-
kami prostředí, jako 
jsou těžce přístupná 
místa, vysoká praš-
nost nebo extrémní 
klimatické podmínky, 
ve kterých operuje ar-
máda, hasičské sbory 
nebo záchranáři.

Alena Rosáková 
marketing ÚJV Řež, a. s.

Nepřehlédnutelná výdejní místa, na-
pájená solárními panely, jsou lidem 
k  dispozici 24  hodin denně, 7  dní 
v  týdnu. Nové Z-BOXy se v  Řeži ne-
objevily jen tak náhodou. Česká tech-
nologicko-logistická skupina Packeta 
(majitel Zásilkovny) totiž nedávno 
zahájila spolupráci s ÚJV Řež. Spojo-
vacím článkem těchto aktivit je důvěra 
v ekologické možnosti využití vodíku. 
Zásilkovna v  rámci společného pro-
jektu analyzuje možnost vybudovat 
vlastní plnicí stanici nebo vyrábět 

zelený vodík pomocí fotovoltaiky.  
Z-BOXy jsou jedním z prvních viditel-
ných symbolů této kooperace.

„Na online nákupy jsme si všichni 
rychle zvykli, ale kurýrní služby ob-
čas už tak flexibilní nejsou. Možnost 
vyzvednout si svůj balíček kdykoliv, 
bez omezení otevírací dobou, naši 
občané myslím uvítají. Jsem ráda, 
že se k  nám Z-BOXy dostaly a  že se 
povedlo vyjednat jejich umístění 
v horní i dolní části obce,“ komentuje 
zavedení nové služby starostka Vero-
nika Kristová.

Alena Rosáková 
marketing ÚJV Řež, a. s.

V O D Í K O V Ý  N Á K L A Ď Á K  V Y J E D E  Z   Ř E Ž E
U Ž  V   R O C E  2 0 2 3

Z Á S I L K O V N A  P R O  Ř E Ž  /  Ř E Ž
P R O  Z Á S I L K O V N U

ÚJV Řež se postavila do  čela pětičlenného sdružení, které zahájilo práce na  revolučním řešení bezemisního nákladního  
vozidla na tatrováckém podvozku poháněného vodíkem.

Všimli jste si, že během léta v Řeži vyrostly hned dva červené Z-BOXy? Pohodlné vyzvednutí (a v blízké budoucnosti i odeslání) 
svých balíčků si teď můžete vyřídit cestou od vlaku v dolní Řeži nebo pár kroků od svého domu na Červené skále. 
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Portrétní miniatura
Miniaturní podobizny jsou drobné malby 
provedené akvarelem, kvašem či olejem 
na  různém podkladu. Zpočátku se ma-
lovaly na pergamen, později také na pa-
pír, sklo, kov, avšak od počátku 18. století 
převažuje malba na  tenké slonovinové 
destičky. Většina miniaturních portrétů se 
vejde do dlaně, ale lze se setkat i s malba-
mi většími či naopak drobnějšími, které 
zdobily například prsteny. Jejich společ-
ným rysem je velice detailní malba, z níž 
nelze bez viditelných stop odebrat ani mi-
krovzorek. Na druhou stranu jednoduchá 
výstavba tenkých vrstev (např. pro pleťové 
tóny se využívalo příhodné zbarvení slo-
novinové podložky) či absence vrchního 
laku, usnadňuje jejich zkoumání neinva-
zivními metodami.

Neinvazivní diagnostické metody
Akademická laboratoř materiálového vý-
zkumu malířských děl (ALMA), společné 
pracoviště ÚACH AV ČR a Akademie vý-
tvarných umění v  Praze, se dlouhodobě 
věnuje rozvoji neinvazivních a mikroana-
lytických metod pro zkoumání materiálů 
maleb. 

Na pražském pracovišti se miniatury 
zkoumají infračervenou reflektografií, kte-
rá umožňuje zviditelnit přípravnou kresbu. 
Poté je podobizna analyzována velkoploš-
ným rentgenově fluorescenčním skenerem, 
který vykreslí rozložení chemických prvků 

obsažených v materiálech malby v celé její 
ploše. Díky tomu lze již odhadnout použité 
pigmenty. Ne vždy ale prvkové složení do-
stačuje k vyjasnění všech otázek. Miniatury 
pak putují k dalšímu zkoumání na řežské 
pracoviště. Použité pigmenty či degradač-
ní produkty lze určit pomocí rentgenové 
difrakce. Infračervená spektroskopie zase 
pomůže objasnit povahu použitých orga-
nických pojiv.

Zcela ojedinělé je pak použití environ-
mentální rastrovací elektronové mikro-
skopie. Ve spolupráci s brněnským Ústa-
vem přístrojové techniky AV ČR se vůbec 
poprvé měřila neinvazivně malířská díla 
v prostředí vodní páry. Detailní zkoumání 
morfologie povrchu pomohlo rozpoznat 
přírodní slonovinu nebo vlákna plísní na-
padajících malbu.

Originál, retuše, kopie či nápodoba?
Stěžejní otázkou materiálového průzkumu 
maleb je rozlišení původních a nepůvod-
ních částí (retuší, přemaleb, doplňků) či 
originálních děl od kopií. Trh i díky snad-

né obchodovatelnosti drobných portrétů 
na  internetu je totiž doslova zaplavený 
různými nápodobami či falsy, vydávanými 
za  cenné staré malby. Jak tedy rozpoznat 
originální malbu od neoriginální? Jak roz-
poznat fotografický přenos? Jak identifiko-
vat tisk? Jak rozpoznat slonovinu od jejích 
náhražek? Na to nám jeden článek bohužel 
nestačí, ale dozvědět se to můžete na násle-
dujících akcích pro veřejnost.

Noc vědců v Řeži
Tématu se bude věnovat přednáška 
dr.  Hradila „Čas zachycený v  portrét-
ních miniaturách“ v  pátek 24.  9. v  19.15 
v  Konferenčním centru ÚJV Řež,  a. s., 
v rámci celosvětové Noci vědců. Celá akce 
bude probíhat od 17.00 do 22.00 a kromě 
populárně naučných přednášek vědců 
z  ÚACH, si přihlášení zájemci mohou 
vyzkoušet únikovou hru a děti se mohou 
těšit na chemické dílničky v naší obří bo-
ranové molekule.

Výstava v Galerii Věda a umění 
Samotné miniatury i výsledky vědecké-
ho zkoumání si pak můžete prohlédnout 
na výstavě „Kopie a falzifikáty v portrétní 
miniatuře“, která bude k vidění od 1. 11. 
do  ledna 2022 v  Galerii Věda a  umění 
v hlavní budově Akademie věd ČR na Ná-
rodní 3 v Praze.

Silvie Švarcová
Ústav anorganické chemie AV ČR, v. v. i.

P O R T R É T N Í  M I N I A T U R Y
Velký úkol pro analytickou chemii

Již na konci 16. století se v Anglii zrodily první malované portréty kapesního formátu, které se pak hlavně v 18. a 19. století staly ob-
líbenými v aristokratických rodinách celé Evropy. Rozvoj fotografie tento malířský směr nakonec ukončil, avšak v počátcích fotografie 
vznikly zcela unikátní dobové techniky kombinující portrétní malbu a fotografický přenos, jež lze rozlišit jen detailním materiálovým 
výzkumem. Ze subtilních maleb však nelze odebírat žádné vzorky, a tak analýza těchto drobných objektů představuje velkou výzvu.
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Termín „temná hmota“ získal popularitu 
koncem minulého století. Tehdejší pozo-
rování ukázala, že rotační rychlosti hvězd 
v galaxiích nelze vysvětlit pouze gravitač-
ním působením známé hmoty. Vysvět-
lením by ale mohla být existence nám 
dosud neznámého druhu hmoty, která 
by neodrážela ani nevyzařovala elektro-
magnetické záření – na rozdíl od známé 
hmoty, složené z kvarků a leptonů (které 
spolu vytvářejí atomy). Podle současných 
astrofyzikálních představ tvoří viditelná 
hmota jen necelých 5 % vesmíru, zatím-
co temná hmota 23–27  %, soudě podle 
jejího gravitačního působení. Zbytek pak 
připadá na tzv. temnou energii.

Povahu temné hmoty se dnes snaží 
odhalit desítky experimentů – od pozo-
rování vzdáleného vesmíru po  sledová-
ní interakcí v  supercitlivých objemných 
detektorech. Jedním z novátorských pří-
stupů je nesoustředit se na hledání temné 
hmoty samotné, ale na hledání její inter-
akce se  známou hmotou. Tento přístup 
vychází z  teoretických možností, jak 
nové a  neznámé částice začlenit do  tzv. 
Standardního modelu, který výborně 
popisuje všechny dosud známé částice 
a  jejich interakce. Navržené teorie lze 
zkoumat na urychlovačích částic, s nimiž 
pracuje například ÚJF AV ČR.

Projekt New JEDI (zkratka „Judicious 
Experiments for Dark sectors Investigati-
ons“) svým názvem odkazuje na ověření 
předchozích nadějných pozorování, ale 
hraje si i s odkazem na rytíře Jedi a „Tem-
nou stranu síly“ z filmových Hvězdných 
válek. Projekt se snaží přispět k výzkumu 

temné hmoty jaderně-fyzikálními měře-
ními v rámci studia tzv. temného sekto-
ru  – oblasti za  Standardním modelem, 
oblasti zatím nám neznámých částic a je-
jich interakcí. 

Zkoumání je motivováno anomálií 
(Phys. Rev. Lett. 116 (2016), 042501), ne-
dávno pozorovanou v  elektron-pozitro-
nových rozpadech (e+–e–) excitovaných 
stavů beryllia  8Be, která ukazuje na pří-
tomnost dosud neznámé částice: hypote-
tického temného bosonu. Cílem projektu 
je prokázat – nebo vyvrátit – existenci to-
hoto bosonu. Existence takové částice by 
znamenala i existenci nové páté fyzikální 
síly vedle již známých sil Standardního 

modelu (slabé, silné, elektromagnetic-
ké a  gravitační). Pokud by temný boson 
existoval, projeví se i v  dalších reakcích 
s  lehkými jádry, mohl by tak vrhnout 
nové světlo na problematiku temné hmo-
ty a přiblížit nás k pochopení její podstaty.

Na projektu New JEDI se podílejí věd-
ci z několika zemí a laboratoří: zejména 
z Francie, Itálie a USA – Grand Accélé-
rateur National d´Ions lourds (GANIL) 

Caen, IPN Orsay, IP2I Lyon, INFN-
-LNS, University of Minnesota a  ÚJF 
AV  ČR v  Řeži. Měření budou probíhat 
na  zařízeních Aramis-Scalp, Androme-
de, SPIRAL2 (Système de Production 
d´Ions Radioactifs Accélérés en Ligne) 
a na  urychlovači Tandetron 4130  MC 
v ÚJF. Možnosti těchto zařízení pokrýva-
jí celou sadu částicových svazků potřeb-
ných pro projekt New JEDI. Na projektu 
se ze strany ÚJF podílejí zejména členo-
vé oddělení jaderných reakcí a projektu 
SPIRAL2-CZ.

První desetidenní měření na řežském 
Tandetronu proběhlo v  červnu 2021 
a  zúčastnili se jej i  zahraniční členové 
projektu New JEDI v čele s jadernou fy-
zičkou a  astrofyzičkou Dr.  Beyhan Bas-
tin, pracovnicí laboratoře GANIL a hlav-
ní mluvčí projektu.

Na závěr experimentu byla Francouz-
ským institutem v Praze (IFP) zorganizo-
vána panelová konference pod názvem 
„Existuje síla z Temné strany vesmíru?“. 
Beyhan Bastin zde spolu s  Jaromírem 
Mrázkem z ÚJF AV ČR, který je jedním 
z mluvčích projektu New JEDI a vedou-
cím projektu SPIRAL2-CZ, podrobněji 
představili celý projekt New JEDI i  jeho 
nejbližší plány, kdy na  řežský experi-
ment na podzim naváže měsíční měření 
na  francouzském urychlovači Andro-
mede. Akce proběhla v angličtině a byla 
přenášena online na  facebookových 
stránkách institutu, kde je k  dispozici 
i záznam z ní.

Miroslav Dočkal
Ústav jaderné fyziky AV ČR, v. v. i.

J A K  O S V Ě T L I T  T E M N O U  H M O T U
Na lineárním urychlovači Tandetron 4130 MC v Ústavu jaderné fyziky AV ČR proběhla v červnu 2021 desetidenní série měření, pátrají-
cí po existenci tzv. temného bosonu. Právě on by mohl propojovat nám známou fyziku se zatím přímo nepozorovanou temnou hmotou.
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